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Kolem Deimosu se rodí 
nová skupina
Výrobce automatizační 
techniky Deimos vytvá-
ří novou průmyslovou 
skupinu. Její součástí bude 
několik společností z obo-
ru, o jejichž akvizici jedná. 
Již loni firma koupila no-
voborskou nástrojářskou 
společnost OK Navy. str. 6

Banky půjčily na úspory 
energie stamiliony
Do března příštího roku 
se mohou především malé 
a střední firmy poprat 
o 11 miliard korun z evrop-
ských fondů na energetic-
ké úspory v programu PIK. 
Přiživit se chtějí i banky. 
Zatím jako poslední přišla 
s novým programem Top 
Energy Effect Česká spoři-
telna. str. 11

Americké jaderné 
elektrárny žádají dotace
Elektrárenské firmy ozná-
mily, že během devíti let 
zavřou předčasně šest ja-
derných bloků. Nedokážou 
konkurovat levné elektřině 
z plynu. Nahrazení zavře-
ných bloků plynovými elek-
trárnami zvedne americké 
skleníkové emise. str. 12. 
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Zákon o ČNB míří do koše
Na pravomoc nařizovat bankám, kolik a za jakých 
podmínek mají půjčovat, si centrální bankéři počkají.

UDÁLOSTI

str. 2
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Kdo investuje 
do energetiky 
a vše ostatní, 
co chcete 
o energetice  
vědět, čtěte 
v novém 
magazínu  
E15 Premium.  
V prodeji  
od 12. června.
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ČSSD se mnou 
omládne
Nový lídr sociálních demokratů 
Lubomír Zaorálek chce změnit 
dosavadní nemoderní způsob 
komunikace s voliči. Začátek 
mu pokazil stranický kolega 
Milan Štěch výpadem proti 
živnostníkům. „Zdůrazňuji, 
že nezvýšíme daňovou zátěž 
OSVČ,“ říká v rozhovoru pro 
deník E15 Zaorálek. 
TÉMA / str. 4–5, ROZHOVOR / str. 16–17

Na 20
miliard korun vyjdou 

předvolební sliby jako:

● snížení daní pro  
98 procent zaměstnanců

● jízdné zdarma ve veřejné  
dopravě pro důchodce

● snížení DPH u potravin  
na 10 procent

● zvýšení průměrné 
a minimální mzdy

http://e15.cz/magaziny
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Hlavně že je mír
Jedenaosmdesátiletý zlínský senátor Franti-
šek Čuba, zvolený za Stranu práv občanů, kvůli 
zdravotnímu stavu v horní komoře parlamentu 
dlouhodobě absentuje, posledních devět měsíců 
tam nebyl ani jednou. I když údajně úřaduje 
ve své zlínské kanceláři, po tvrdé kritice se rozhodl 
vzdát svého platu i cestovních náhrad. Křeslo 
v Senátu si ale ponechá. Stranický předseda APO, 
také senátor Jan Veleba, to rozhodnutí považuje 
za chlapské a čestné. Z toho řešení je podle něj 
jasné, že „tam nejde o peníze“. Čubovi třeba ne. 
Velebovi ano. Kdyby Čuba na křeslo rezignoval, 
zanikl by senátorský klub, v jehož čele stojí, a pří-
spěvek na činnost by byl fuč.

Chlapskými řešeními zapeklitých situací se čes-
ká politika v poslední době přímo hemží. Sociál- 
nědemokratický předseda senátu Milan Štěch by 
poslal do výroby živnostníky, lidovecký předseda 
Pavel Bělobrádek nedávno poradil matkám sa-
moživitelkám, aby si našly nového chlapa, a nový 
ministr financí z řad ANO Ivan Pilný zase soudí, 
že i důchodci ještě mohou pracovat. Socializovat 
by se podle něj mohli například sekáním trávy 
v parku. No nic, hlavně že je mír.

Podle volebního lídra ČSSD Lubomíra Zaorálka 
by se nespokojení lidé neměli tišit koblihou nebo 
pětitisícovkou. A doufá, že se jim to brzy zají. Na-
rážku na volební taktiku šéfa hnutí ANO Andreje 
Babiše jde jen těžko přehlédnout. Tak jen na okraj 
− zatím to vypadá, že koblih nebude nikdy dost.

n Na pravomoc nařizo-
vat bankám, kolik mají 
půjčovat, si centrální 
bankéři zřejmě ještě rok 
počkají.

Jaroslav Bukovský

Pravděpodobnost, že Česká 
národní banka získá zákonnou 
pravomoc utlumit hypoteční trh 
ještě do říjnových parlamentních 
voleb, se přiblížila nule. Návrh 
zákona o ČNB obsahující nástroje 
umožňující bance účinněji 
ovlivňovat ceny nemovitostí totiž 
podle zdrojů deníku E15 nena-
chází podporu v koaliční radě 
a jeho přijetí se tak zřejmě odloží 
do příštího volebního období. 
Centrální bankéři připomínají, že 
každé prodlení může významně 
zvýšit napětí na realitním trhu. 

„Koaliční rada prakticky 
smetla zákon ze stolu, je to velká 
prohra guvernéra ČNB Jiřího 
Rusnoka,“ uvádí zdroj deníku 
obeznámený se situací. „Návrh 
vyvolal v prvním čtení poměrně 

velké kontroverze. V součas-
nosti není dokončeno ani druhé 
čtení, což znamená, že poslanci 
do předlohy ještě nenačetli 
pozměňovací návrhy. Je tedy 
velmi nepravděpodobné, že by 
sněmovna v tomto volebním ob-
dobí normu schválila,“ potvrzuje 
předseda parlamentního roz-
počtového výboru 
Václav Votava. 
Projednání zákona 
není pevně zařaze-
no ani na program 
předposlední 
schůze sněmovny 
před volbami, 
která začíná příští 
úterý. 

„Trh zatím 
nehoří a my se 
preventivně snaží-
me zabránit tomu, 
aby hořel v budoucnu. A na to 
je potřeba mít účinné nástroje, 
ačkoli politici tvrdí opak, protože 
dlouho nehořelo. Každé zdržení 
je nemilé a potenciálně zvyšuje 
rizika požáru v budoucnu,“ uvádí 
radní ČNB Mojmír Hampl. Sa-
motná hrozba posílení mandátu 

ČNB přitom trh dále nafoukne. 
„Prodejci budou při prodeji 
nemovitosti argumentovat 
právě snahou ČNB dostat nové 
pravomoci,“ upozorňuje ředitel 
institucionálních vztahů a hlavní 
ekonom Generali CEE Miroslav 
Singer. 

Odložení zákona do příštího 
volebního období 
by podle znalců 
znamenalo, že 
ČNB získá legis-
lativní pravomoc 
omezit hypotéky 
o řadu měsíců 
později. „Obávám 
se, že by se přijetí 
nestihlo ještě ani 
zkraje příštího 
roku,“ domnívá 
se Singer. ČNB 
nyní vydává 

limity úvěrů na bydlení formou 
doporučení, to ale není vyma-
hatelné. Podle návrhu by se 
tato pravomoc dostala přímo 
do zákona o ČNB. Má to omezit 
možná rizika na finančním trhu, 
například nadměrné zadlužování 
domácností.

Zákon o ČNB se do voleb 
už schválit nestihne 

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Jiří RUSNOK

GUVERNÉR ČNB

Jan KISLINGER

MAJITEL SPOLEČNOSTI DEIMOS

Marek ZOUVALA

ŠÉF BENZINY

Podpory boje proti přehřívajícímu 
se hypotečnímu trhu v podobě 
nového zákona se před volbami již 
jen stěží dočká.

str. 2

Český výrobce automatizační 
techniky organicky roste a má 
velké plány na akvizice a založení 
holdingové struktury.

str. 6

Benzina ještě letos v Česku otevře 
první vodíkovou čerpací stanici, 
v dalších letech investuje až 
miliardu korun.

str. 9

„Prodejci budou při 
prodeji nemovitosti 
argumentovat 
právě snahou ČNB 
dostat nové pravo-
moci,“ upozorňuje 
Miroslav Singer.

NA KARLOVĚ NÁMĚSTÍ včera dopoledne vyvrcholil dvoudenní program při příležitosti výročí 75 let od operace 
Anthropoid. Památku parašutistů na tradiční pietě uctil například premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD), ministr obra-
ny Martin Stropnický (ANO) a náčelník generálního štábu Josef Bečvář. Přítomni byli i členové obce legionářské 
v dobových britských uniformách a s historickými prapory. Zároveň byly v Resslově ulici odhaleny i dvě pamětní 
desky připomínají hrdinství manželů Loudových a Jesenských, kteří československým parašutistům pomáhali.

PIETA ZA PARAŠUTISTY



n Strana zelených 
investuje do volební 
kampaně 13 milionů.

Jiří Liebreich

Zelení zahájili volební 
kampaň. Voliče si chtějí 
získat například zvýšením 
minimální mzdy na 15 tisíc 
korun nebo snížením daňo-
vého základu firmám, které 
prokážou stejné odměňová-
ní mužů a žen. Zacílí přitom 
právě na ženy, které před-
stavují více než dvě třetiny 
jejich elektorátu. Předseda 
strany Matěj Stropnický plá-
nuje využít lídra hnutí ANO 
Andreje Babiše, film o něm 
bude promítat voličům 
po celé republice. Celkem 
chce strana do boje o sně-
movnu investovat 13 milionů 
korun.

Stropnický předem vy-
loučil případnou spolupráci 
s komunisty a hnutím ANO 
na celostátní úrovni. „KSČM 
nepřejí pokroku a životnímu 
prostředí, byť si dají trochu 
zelené na plakát,“ řekl deníku 
E15 Stropnický, pražský lídr 
strany do voleb. Podobně 
kriticky se vyjádřil i na adresu 
Babiše. „Shodujeme se, že 
ANO je hrozbou pro budouc-

Zelení rozjíždějí kampaň s karavanem a filmem
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PASÍROVANÁ 
RAJČATA / 
RAJČATOVÁ 
OMÁČKA 
S BAZALKOU
1 kg = 28,43 Kč

PROSECCO TREVISO DOC
ideální jako hlavní přísada 

do koktejlu s nápojem Bitterol, 
1 l = 106,53 Kč

BÍLÉ VÍNO 
PERLIVÉ 
POLOSLADKÉ

10,5 % OBJ.

PODÁVAT PŘI:
8–10 °C

MASCARPONE
čerstvý sýr ze smetany, 
1 kg = 119,80 Kč

Nabídka zboží platí od 19. 6. do 25. 6. 2017 nebo do vyprodání zásob. Chyby v tisku vyhrazeny. Ceny jsou bez dekorace. 
Lidl si vyhrazuje právo změn v balení a variantě nabízeného zboží. Odběr možný jen v obvyklém množství.

od pondělí 
19. června

TÝDEN
Italský

272304/13 inzerce

nost Česka. Nehledě na to, že 
Babiš vyrábí potraviny, které 
se téměř nedají jíst,“ dodal 
pražský zastupitel Stropnický.

Ten však chce využít Babi-
še pro stranickou kampaň – 
zelení totiž zvažují promí-
tání filmu Selský rozum 
o lídrovi hnutí ANO. „Pracuje 
s nekvalitními potravinami 

a znečišťuje životní prostře-
dí, obchází zákony – to je 
dobrý úvod před představo-
váním našeho programu,“ 
vysvětlil Stropnický a dodal, 
že zelení budou svůj pro-
gram vysvětlovat lidem i po-
mocí karavanu, se kterým 
objedou města a představí 
výstavu o nájemním bydlení.

V programu mají i návrh 
na zavedení univerzálního 
starobního důchodu mi-
nimálně deset tisíc korun, 
ke kterému se má připo-
čítávat zásluhová složka. 
Zaměřit se zelení chtějí 
i na důkladný výběr daní 
z příjmů od všech podnika-
telských subjektů s důra-

zem na velké nadnárodní 
společnosti a boj proti 
daňovým rájům.

2017

VOLEBNÍ  
ROK

Objem veřejných 
stavebních zakázek vzrostl 
Veřejní investoři do konce 
května zadali stavebním 
firmám 2047 zakázek 
za 48,2 miliardy korun. Jejich 
hodnota meziročně vzrostla 
o 67 procent, počet se zvýšil 
téměř o dvě pětiny. Největ-
ším zadavatelem z vládního 
sektoru bylo Ředitelství silnic 
a dálnic ČR s osmi miliardami 
korun. 

Výdělky za úklid stouply 
až dvojnásobně 
Na takzvanou sdílenou 
ekonomiku dopadá kritic-
ký nedostatek lidí na trhu 
práce. Firmy nemohou sehnat 
zaměstnance, proto například 
cena za úklid domácnosti 
stoupla až dvojnásobně. Klesá 
i počet těch, kteří jsou ochotni 
dělat sami na sebe, uvedl 
start-up LidskáSíla.cz. /čtk/

Krátce
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Sliby ČSSD: průměrná mzda 
40 tisíc a zvýšení porodného

n Socialisté představili volební kampaň a program, 
s nímž půjdou do podzimních voleb. Slibují vyšší mzdy 
98 procentům zaměstnanců a nižší daně malým a středním 
podnikům.

Pavel Otto, Michal Tomeš

Průměrná hrubá mzda 
do roku 2022 bude čtyřicet 
tisíc korun, minimální 16 tisíc. 
Všichni zaměstnanci bu-
dou mít nárok na pět týdnů 
dovolené, vrátí se proplácení 
nemocenské od prvního dne 
marodění. Zvýší se porodné 
na první i druhé dítě a také 
rodičovský příspěvek. Jízdné 
ve vlacích a autobusech pro 
děti a seniory bude zdarma. 
Z výčtu slibů ČSSD je zřejmé, 
že cílí na své tradiční voliče, 
které jí odsává hnutí ANO.

Strana však nezapomíná 
ani na střední třídu včetně 
menších podnikatelů. Pade-

sátitisícový strop, od něhož 
mělo začínat progresivní 
zdanění, je minulostí. Plným 
98 procentům zaměstnanců 
chce snížit daně, a tedy zvýšit 
platy, zrušila by mimo jiné 
superhrubou mzdu. Progrese 
by se dotkla jen dvou procent 
nejbohatších. Snížení daní 
vyjde ročně na zhruba 20 mi-
liard korun. Sociální demo-
kracie chce nižší daně i pro 
malé a střední firmy. Naopak 
bankám a velkým společnos-
tem se ziskem nad sto milionů 
korun ročně by je zvedla. 

Programová konference 
ČSSD potvrdila šéfem parta-
je Milana Chovance a lídrem 
Lubomíra Zaorálka. „Jsme tu 

Ani sobotní jednání užšího vedení ČSSD nevyřešilo nejasnosti kolem 
jihočeské kandidátky strany. Jen potvrdilo, že na ní nesmí figurovat 
bývalý hejtman Jiří Zimola. Kvůli tomu asi vzdá kandidaturu současná 
hejtmanka Ivana Stráská, která s vyškrtnutím Zimoly nesouhlasí, stejně 
jako řada dalších jihočeských členů sociální demokracie. „Na mně 
je teď, jaké z toho vyvodím důsledky. Pravděpodobně to budou ty, 
o nichž mluvíte,“ odpověděla na otázku, zda kandidátku opustí.

Situace na jihu Čech  
je dál nejasná

Práce 
• zvýšení průměrné mzdy na 40 tisíc korun od roku 2022
• zvýšení minimální mzdy na 16 tisíc korun do roku 2022
• zrušení superhrubé mzdy
• pět týdnů dovolené 
• daňové zvýhodnění na částečnou úhradu nákladů cest 

do práce
• obnovení nároku na nemocenskou od prvního dne nemoci
• zvýšení daňového odpočtu za členství v odborové 

organizaci

Rodina 
• rozšíření nároku na porodné a dětské přídavky (rodiny 

s příjmem do 3,5násobku životního minima)

• obnovení společného zdanění manželů
• zvýšení porodného na první i druhé dítě na 15 tisíc korun
• zvýšení rodičovského příspěvku na 300 tisíc korun
• novomanželské a bezúročné půjčky na bydlení pro mladé 

rodiny

Důchodci 
• zvyšování důchodů podle růstu průměrné mzdy
• zkrácení čekací doby u lékaře, zvýšení úspěšnosti 

lékařských zákroků
• jízdné zdarma ve veřejné železniční a autobusové dopravě 

od 65 let

Daně
• snížení DPH u základních potravin na 10 procent

• snížení daní malým a středním podnikům
• progresivní daň pro velké firmy s vysokými zisky, bankovní  

aktiva velkých bank a z příjmů fyzických osob
• osmi procentní dědická a darovací daň u majetku nad 50 mi-

lionů korun a 15procentní daň u majetku nad 100 milionů

Stát 
• podpora výstavby obecních bytů
• podpora vzniku samostatné evropské armády a zvýšení 

výdajů na obranu na 1,4 procenta HDP
• zvýšení zaměstnanosti odsouzených
• výstavba vysokorychlostní železnice mezi Brnem a Prahou
• snížení administrativy ve veřejných službách
• zvýšení ochrany proti dovozům nekvalitních potravin 

a podpora tradičních forem zemědělství

140 let pro většinu národa, 
jsme strana jistoty. Naším 
posláním nejsou hádky, ale 
obrana potřebných,“ prohlá-
sil Chovanec.

Zaorálek varoval před 
tím, aby Česko nebylo 

Ještě před Chovancem 
a Zaorálkem vystoupil pre-
miér a bývalý předseda ČSSD 
Bohuslav Sobotka. „To, co jsme 
voličům slíbili, jsme dodrželi. 
Dotahujeme věci do konce, 
v tom je naše hodnota,“ řekl 
a sklidil dlouhý potlesk.

Zatímco před minulý-
mi volbami do Poslanecké 
sněmovny socialisté slibovali 
prosazení dobře fungujícího 
státu, letos je jejich hlavním 
heslem Dobrá země pro život. 

Návrhy ČSSD kritizuje opo-
zice. Podle ODS by znamenaly 
komplikovanější daňový sys-
tém. TOP 09 míní, že program 
nemyslí na budoucí prospe-
ritu a konkurenceschopnost 
země. Šéf ANO Andrej Babiš 
uvedl, že sociální demokraté 
pravidelně svůj program 
neplní. Jedním dechem však 
dodal, že  by souhlasil s vyš-
ším zdaněním nejbohatších. 
To přitom ještě donedávna 
odmítal.  NÁZORY str. 18

„daňovým rájem pro bohaté 
a daňovým peklem pro ty 
dole“. „Měli bychom být 
garancí toho, že nebudeme 
lidi buzerovat regulacemi, 
ale budeme jim naopak 
pomáhat a chránit je. Když 
jsme odhlasovali zákon pro-
ti kouření, měl jsem divný 
pocit,“ svěřil se delegátům. 
Zaorálek si podle svých slov 
není jistý tím, zda by vláda 
měla lidem organizovat 
život. „Česká zahulená hos-
poda měla smysl,“ dodal.

  Z volebního programu ČSSD

ČLENOVÉ VEDENÍ ČSSD (ZLEVA): Jiří Běhounek, Roman Váňa, Jan Birke, Lubomír Zaorálek, Jan Chvojka a Jan Hamáček.
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n Oba nové projekty 
získají podporu až 
50 tisíc eur.

Tomáš Stingl

Na osm vzroste počet začí-
najících firem, které obýva-
jí rozjíždějící se kosmický 
inkubátor ESA BIC Prague. 
Ten sídlí v pražském Paláci 
Adria. K šesti start-upům, 
které se v inkubátoru zaby-
dlely už na konci loňského 
roku, nyní přibudou firmy 
Right Rider a Let’s Earth. 

„Dostanou přístup k zá-
zemí Evropské vesmírné 
agentury ESA – satelitním 
a pozemním datům či tech-
nologiím. Finanční podpo-
ra je až 50 tisíc eur,“ uvedl 
Karel Kučera, generální ře-
ditel agentury CzechInvest, 
která je jedním z partnerů 
inkubátoru.

Firma Right Rider 
chce rozvinout aplikaci 
NaviRider, která je určená 
milovníkům motorek. 
Na mapě v telefonu uka-

zuje motorkářům vhodné 
silniční trasy, benzinové 
pumpy nebo aktuální 
pozici ostatních členů sku-
piny. „Řidiče varuje i před 
prudkými zatáčkami nebo 
ho upozorní, kde jsou prá-
vě dopravní zácpy,“ říká 
zakladatel firmy Vojtěch 
Knězů. V současnosti 
je testována beta verze 
aplikace. V inkubátoru 
by ji firma ráda obohatila 
za využití družicového 
systému Galileo o další 
schopnost – aby při neho-
dě telefon vyslal tísňovou 
zprávu, pokud řidič leží 

v bezvědomí a mimo dosah 
standardního signálu.

Druhým podpořeným 
projektem je firma Let’s 
Earth a její aplikace 
AMMA. Ta dokáže na zákla-
dě dat získaných dálkovým 
pozorováním Země poradit 
majitelům nemovitostí, 
které obnovitelné zdroje 
energie mohou v daném 
místě dobře využít. Apli-
kace také rovnou doporučí 
nejvhodnější technologie, 
které se v příslušné lokalitě 
vyplatí pořídit z hlediska 
výše investice a doby její 
návratnosti.

Do kosmického inkubátoru 
nastoupí další dva start-upy

Do kosmického inkubátoru ESA BIC Prague vstoupilo prvních šest 
začínajících firem loni v prosinci. Jde o společnosti Festka, NG 
Aviation, Triphood, TuddyTuddy, Big Terra a InsightART. Během 
pěti let má inkubátorem projít až 25 vybraných start-upů. Vedle 
Evropské kosmické agentury ESA na program finančně přispívá 
i město Praha. Celkem je na něj vyčleněno téměř 45 milionů korun. 
Partnery projektu jsou agentura CzechInvest, ministerstvo průmyslu 
a obchodu, ministerstvo dopravy a Komerční banka.

Na start-upy  
čeká 45 milionů

JAK DÁLE? ČSSD řeší, čím zaujmout voliče. O rady svého býva-
lého stranického šéfa Jiřího Paroubka však vedení partaje v čele 
s premiérem Bohuslavem Sobotkou zájem nemá. 

Bývalý předseda vlády a ně-
kdejší šéf ČSSD Jiří Paroubek 
si podal přihlášku do sociální 
demokracie. Stane se členem 
ČSSD v Cerhenicích na Kolín-
sku. „Přihlášku už vyplnil,“ 
řekl předseda kolínských 
sociálních demokratů Marek 
Semerád. Organizace by jeho 
vstup měla schválit 26. června. 
Podle Semeráda Paroubek 
ještě v politice neřekl poslední 
slovo. Komplikace při schva-
lování předseda kolínských 
sociálních demokratů neoče-
kává. 

Paroubkův návrat však na-
razil u pražských sociálních 
demokratů, kteří ho musejí 
podle stanov strany schválit. 
Podle volebního lídra sociál- 
ní demokracie Lubomíra 
Zaorálka Paroubek znovu 
do strany přijat nebude. Ani 
podle premiéra Bohuslava 
Sobotky by ČSSD neměla 
přijímat lidi, kteří na ni 
opakovaně útočili. Uvedli to 
včera v diskuzních televiz-
ních pořadech. „Myslím si, 
že se (Paroubek) nevrací 
do sociální demokracie,“ 
uvedl Zaorálek. „Pokud by se 
pan Paroubek vrátil, musela 
by s tím souhlasit pražská 
organizace. A pokud je mi 
známo, ta dává jasně najevo, 

že ta o jeho návrat zájem 
nemá,“ vysvětlil.

To potvrzuje i místopřed-
seda strany a lídr pražské 
kandidátky do sněmovních 
voleb Petr Dolínek. „V případě 
pana Paroubka nejsem pro 
jeho návrat. Rozhodl se své 
veřejné působení v minulosti 
spojit s jiným projektem,“ řekl 
Dolínek.

Paroubek z reakcí není 
zklamaný. „Já jsem čekal, že 
pan Sobotka bude konzistent-
ní stejně tak jako bafuňáři 
z pražské stranické organiza-
ce. Možná že jsou spokojení 
s tím stavem, ve kterém ta 
strana teď je,“ uvedl bývalý 
předseda vlády.

Podle Semeráda bude míst-
ní organizace případně žádat 
o Paroubkův vstup opakova-
ně. „Chápeme, že Jiří Paroubek 
je kontroverzní osobnost, ale 
myslíme si, že jeho návrat by 
pomohl celé straně, protože 
těch osobností není nazbyt 
a každý má právo udělat chy-
bu,“ dodal Semerád. /čtk/

Paroubek usiluje 
o návrat, vedení ho 
zpátky nechce

2017
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PO MNOHALETÉ REKONSTRUKCI byla zkolaudována Werichova vila na pražské Kampě. Ve 
vile proběhl o víkendu dvoudenní kulturní festival, kterým byla činnost vily zahájena symbolicky. 
Slavnostní otevření vily, ve které žil do roku 1980 herec a dramatik Jan Werich, se totiž chystá až 
na 30. června. Termín byl posunut kvůli zdržení kolaudace. Dům bude provozovat Museum Kam-
pa – Nadace Jana a Medy Mládkových. Ve vile vznikne společensko-kulturní centrum. Plánována 
je stálá expozice věnovaná Werichovu životu.

ZKOLAUDOVÁNO
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n V oboru průmyslo-
vé automatizace se 
schyluje k nákupům 
firem. Nová skupina 
se rodí kolem tu-
zemského podniku 
Deimos.  

Daniel Novák

Český výrobce automa-
tizační techniky Deimos 
vytváří novou průmyslovou 
skupinu. Její součástí bude 
několik společností z oboru, 
o jejichž akvizici jedná. 
Nové uskupení se pravdě-
podobně bude jmenovat 
Deimos Group. Již loni 
firma koupila novoborskou 
nástrojářskou společnost 
OK Navy.  

„Deimos roste výrazně 
organicky, jen letos o pět-
advacet až třicet procent 
meziročně. K tomu se 
však snažíme přidat ještě 
druhou nohu růstu, a to 
akvizice v oboru,“ řekl dení-
ku E15 majitel skupiny Jan 
Kislinger. Cílem firmy je mít 
v roce 2019 konsolidované 
tržby kolem jedné miliardy 
korun. Letos tržby samot-
ného Deimosu převýší čtvrt 
miliardy. 

Minimálně v první vlně 
budování holdingu půjde 
o nákupy tuzemských 
podniků. Každá z firem 
bude nicméně fungovat 
samostatně. Akvizice se 
zaměří na firmy, které 
Deimosu přímo konkurují, 
ale i na dodavatele jednot-

livých částí strojů. Jedna 
transakce podle Kislingera 
už není daleko od podpi-
su. „Letos bychom chtěli 
udělat dvě akvizice a příští 
rok ještě jednu nebo dvě,“ 
dodal šéf skupiny. Počítá 
s tím, že převzetí uskuteční 
s podporou bank. „Máme 

i několik nabídek od pri-
vate equity fondů, jejichž 
podíl zvažujeme,“ doplnil 
Kislinger. Letos do nákupů 
Deimos vloží nižší stovky 
milionů korun. 

„Všichni dnes potřebují 
více vyrábět, ale nemají 
lidi. Vyřešit to lze auto-

matizací,“ zmínil ředitel 
Deimosu Vladislav Němec 
jeden z důvodů, proč má 
obor budoucnost. Poradci 
asistující při transakcích 
s firmami potvrzují, že 
doba pro vlastnické změny 
v oboru nazrála. 

„V České republice exis-
tuje řada malých a střed-
ních firem, které dosáhly 
špičkové úrovně v někte-
rém z dílčích segmentů 
průmyslové automatizace. 
Je jen otázkou času, kdy 
se některý z větších hráčů 
na tomto trhu rozhodne 
pro zahájení konsolidace,“ 
sdělil partner poradenské 
společnosti BDO Advisory 
Petr Kymlička. Deimos 
podle něj není jedinou 
společností v oboru, která 
se vydává na nákupy. 

Deimos se zaměřu-
je na vývoz. Ze svých 
pěti největších aktuálně 
rozpracovaných zakázek 
nemá v Česku ani jednu. 
Kromě evropských trhů se 
už český Deimos prosadil 
například v Mexiku a Číně, 
připravuje vstup do Bra-
zílie. Mezi zákazníky má 
koncerny, jako je například 
Continental, Siemens nebo 
Toyota.  
 Sledujte E15.cz

Deimos chystá akvizice

• Design Picture-on-Wall
• Dokonalé barvy na dokonalé černé
• Zvuk Dolby Atmos®

Jednoduchost. Dokonalost.
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RŮST SKRZE NÁKUPY. Deimos chce i díky akvizicím zvýšit tržby vlastního holdingu do roku 
2019 na miliardu korun.
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n Dodavatelé 
automatizace 
nebudou podle 
majitele Deimos Jana 
Kislingera kopírovat 
ekonomický cyklus 
automobilek. 
K nutnosti zvyšovat 
produktivitu se 
pak přidává i tlak 
na zvyšování mezd. 

 Většinu odbytu máte 
v autoprůmyslu. Není 
riskantní vsázet na jedno 
odvětví?
Poptávka z automobilového 
průmyslu je velmi silná, 
takže na našem zaměře-
ní nehodláme nic měnit. 
Nevnímáme to navíc jako 

krátkodobý stav, ale jako 
trend. Navíc si myslím, že 
dodavatelé automatizace 
nebudou kopírovat cyklus 
samotných automobilek. 
Protože i když automo-
bilkám bude klesat objem 
výroby, tak je to bude nutit 
zvyšovat produktivitu.
    

 E15: Jak bude takové 
zvyšování produktivity 
vypadat?
Zvyšování produktivity lidé 
často nechápou a tvrdí, že 
už tak pracují hodně. Je tím 
však myšleno jen to, že prá-
ce je neefektivní a používá 
špatnou technologii. Ve spo-
lečnosti OK Navy, kterou 
jsme loni převzali, jsme 
díky novým technologiím 
a lepším strojům dokázali 
některé operace zrychlit de-

setkrát. Člověk u stroje tam 
přitom pracuje stejně.  

 E15: Ovlivní rozšiřo-
vání automatizace tlak 
na zvyšování mezd?

Speciálně v České republice 
platí, že tlak na mzdy je 
výrazný, zvláště v dělnic-
kých profesích. To je další 
faktor, který nutí všechny 
zvyšovat produktivitu. Kdo 
to neudělá, bude během 
krátké doby nekonkurence-
schopný. Manažeři si jsou 
toho vědomi, takže do au-
tomatizace investují. 

 E15: Jak vnímáte pozici 
průmyslu ve společnosti? 
Byla tu a je skvělá průmy-
slová tradice. Měli jsme tu 
Baťovy závody i plzeňskou 
Škodovku, spoustu skvě-
lých věcí vyrábíme i dnes. 
Jsme například velmocí 
na antivirové programy. 
Děláme skvělé technolo-
gické věci, a to i ve spo-
jení se strojírenstvím. 

Strojírenství má přitom 
stále ve společnosti pověst 
popelky. Když řeknete, že 
jste konstruktér, následuje 
otázka: A to je co? Již dávno 
přitom nejsme žádná mon-
tovna, ale je tu hodně firem 
dělajících věci s obrovskou 
přidanou hodnotou. 

 E15: Dělali jste sochu 
Kafky od Davida Černé-
ho u obchodního centra 
Quadrio. Bylo to nejsloži-
tější, co jste vytvořili?  
K nejsložitějšímu projektu 
jsme se dostali v posled-
ních měsících. Detaily 
nesmíme prozradit. Může-
me však říci, že jde o plně 
automatizovanou linku pro 
zahraničí, která bude dělat 
něco, co souvisí s pohodlím 
v autě. /dnv/

Kislinger: Česko už není jen montovna
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http://nazory.e15.cz/rozhovory/cesko-uz-davno-neni-montovna-rika-vyrobce-automatickych-linek-pro-automobilky-1333797


• Design Picture-on-Wall
• Dokonalé barvy na dokonalé černé
• Zvuk Dolby Atmos®

Jednoduchost. Dokonalost.



PRÁVĚ  
V PRODEJI

TEST ZÁZRAČNÉ TABLETY
FUNGUJÍ?

NA SNÍŽENÍ SPOTŘEBY
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n Spotřebitelé se více 
zajímají o původ a slo-
žení potravin. Orien-
taci v mase a masných 
výrobcích jim má 
usnadnit projekt  
FoodCzech. 

Michal Nosek

Jihomoravské agrodružstvo 
Miroslav ze Znojemska je 
prvním chovatelem skotu 
a prasat, který se zapojil 
do projektu FoodCzech. 
„Ve spolupráci s technology 
z firmy DataSpring provo-
zujeme aplikaci, pomocí níž 
zákazník zjistí nejen původ 
hovězího či vepřového, ale 
dozví se i to, kdy šlo zvíře 
na porážku a dokdy by měl 
maso spotřebovat,“ řekl 
předseda agrodružstva 
Radek Janeček a dodal, že 
jde o možnost, jak pomoci 

českému a moravskému ze-
mědělství. Proto by se podle 
něj mělo k projektu připojit 
i ministerstvo zemědělství.

Aby mohla aplikace fungo-
vat, musí propojit zákazníka 
s celým zpracovatelským 
řetězcem. „Jednáme se 
zemědělci, jatkami, 
zpracovateli 
a prodejci,“ 
vysvětlil ob-
chodní ředitel 
DataSpringu 
Zdeněk Ho-
nek. 

Zatím 
se podařilo 
propojit právě 
miroslavský podnik 
s jatkami, které maso 
i zpracovávají, a s brněnskou 
prodejnou. „Nyní objíždíme 
další chovatele, jatka, zpra-
covatele i prodejce. Někteří 
se ozývají sami, protože vidí 
marketingový potenciál,“ 
řekl Honek.

Aplikace sleduje zvíře 
od chvíle, kdy se před od-
jezdem na porážku postaví 
v zemědělském podniku 
na váhu. Získá tím unikátní 
QR kód. „Využíváme veškeré 
možné databáze minister-

stva zemědělství, které 
masný proces kon-

trolují. Aplikace 
je zajištěná tak, 
že kód nelze 
na etiketě 
zfalšovat,“ do-
plnil Honek.

Tvůrci apli-
kace i družstvo 

věří tomu, že 
český zákazník si 

raději koupí české 
maso s jasným půvo-

dem než dovozové s půvo-
dem nejasným. Vyčistí se 
tak prý trh, na němž je podle 
Janečka část masa dekla-
rovaná jako české, avšak je 
z dovozu. 

 Více E15.cz

Češi mapují původ masa

NÁDRAŽÍ V CHEBU čeká přestavba. Správa železniční do-
pravní cesty nyní hledá firmu, která akci za půl miliardy korun 
zrealizuje. Zrekonstruovány mají být nástupiště, kolejiště i za-
bezpečovací systém. Stavební práce by podle harmonogramu 
SŽDC měly být zahájeny ještě letos, dokončení očekává státní 
investorská organizace příští rok.

REKONSTRUKCE
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Orientaci
v původu masa

má zákazníkům
usnadnit

QR
kód.

http://zpravy.e15.cz/byznys/zemedelstvi/maso-s-qr-kodem-a-vlastnim-pribehem-spotrebitele-ziskaji-vice-informaci-o-tom-co-kupuji-1333787


Svět podle 
Putina
pondělí – čtvrtek 20.00 

Unikátní a kontroverzní 
rozhovory režiséra 
Olivera Stona 
s Vladimirem Putinem

Exkluzivně na Prima 
ZOOM jen týden 
po americké premiéře

ZOOM_Putin_E15_225x148_19.6.indd   1 8.6.2017   17:06:39
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CPI zvyšuje aktivitu v areálu Zbrojovky

Developer CPI začne v nebližších měsících s demolicí 
prvních budov v areálu bývalé Zbrojovky Brno. Řada 
z nich je nyní už v havarijním stavu. V budoucnu ve více 
než dvacetihektarovém areálu vyrostou kanceláře, byty, 
obchody, služby a drobná výroba. Zatím firma průběžně 
čistí pozemky a připravuje je pro budoucí výstavbu.

Čistý zisk bank stoupl letos o třetinu

Bankám a spořitelnám v Česku v prvním čtvrtletí stoupl 
souhrnný čistý zisk meziročně o 34 procent na 18,53 mi-
liardy korun. Vyplývá to z dat České národní banky. 
Bilanční suma sektoru ke konci března činila 7,047 bilionu 
korun, což je meziroční růst o 1,086 bilionu korun. Zisk 
z finanční a provozní činnosti stoupl meziročně o 4,5 mi- 
liardy na 44,2 miliardy korun.

Češi si vybírají dovolenou podle rizika útoku

Dvě třetiny Čechů berou při výběru dovolené v úvahu rizi-
ko teroristického útoku v dané destinaci. Větší obavy mají 
hlavně starší lidé. Češi se bojí teroristů více než zbytek 
Evropy, v průměru se toto číslo v Evropě pohybuje kolem 
48 procent lidí. Vyplývá to z průzkumu Europ Assistance 
Holiday Barometr 2017, který přitom zahrnul i země, kde 
v posledních letech k některému útoku došlo. Při výběru 
dovolené pro 64 procent Čechů mělo vliv i zdravotní rizi-
ko, jako byl například vir zika. /čtk/

Krátce

n Firma je přesvěd-
čená, že vodík najde 
větší uplatnění než 
zkapalněný či stlače-
ný plyn.

Benzina z holdingu Unipe-
trol plánuje letos otevřít 
na pražském Barrandově 
nebo v Záluží u Litvínova 
svoji první vodíkovou stani-
ci. V rozhovoru s ČTK to po-
tvrdil ředitel Benziny Marek 
Zouvala. V běžném provozu 
zatím v Česku auta na vodík 
prakticky nejezdí.

Cena nové vodíkové stani-
ce je podle Zouvaly zhruba 
milion eur, podobně jako 
u klasické benzinové pumpy. 
Benzina zatím řeší, zda nové 
palivo přidá na stojan ke kla-
sickým palivům, nebo bude 

postaveno zvlášť. „Studie 
jsou na obě řešení, prioritně 
to chceme mít u stojanu. Zá-
leží ale na všech technických 
a bezpečnostních normách,“ 
vysvětlil Zouvala.

Ve stavbě vodíkových 
pump v Česku chce být podle 
něj Benzina lídrem. „Princip 
je, že vodík jako Unipetrol 
vyrábíme a přes Benzinu 
bychom ho prodávali. Takže 
bychom jako paliváři měli 
obě věci – klasické pohonné 
hmoty a k tomu i vodík jako 
novodobou pohonnou hmo-
tu,“ doplnil Zouvala. 

Uvedl, že naopak nevěří 
ve větší uplatnění plynu jako 
paliva budoucnosti pro auto-
mobily, a to jak zkapalněné-
ho ropného plynu LPG, tak 
stlačeného zemního plynu 
CNG. /čtk/

Benzina otevře první 
vodíkovou pumpu

Benzina z petrochemického 
holdingu Unipetrol plánuje 
do roku 2018 investovat 
do modernizace svých 
čerpacích stanic více než 
miliardu korun. Další rozvoj 
čerpacích míst v Česku je 
však podle firmy složitý. 
Míst v Česku, kde lze nyní 
postavit rentabilní čerpací 
stanici na zelené louce, je 
prý jen do deseti. Firma proto 
chce jít cestou výstavby 
samoobslužných stanic, které 
nejsou tak velké a jejichž 
stavba stojí zhruba o polovinu 
méně. Firma jich má nyní pět, 
v horizontu dvou let jich chce 
mít minimálně deset. /čtk/

Benzina proinvestuje
miliardu
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CZECH NEWS CENTER a. s., největší mediální dům
s nejvyšším počtem čtenářů na českém trhu,
hledá do svého týmu zkušeného kolegu/kolegyni na pozici:

    Náplň práce:
›   prodej tištěné inzerce do portfolia našich titulů
›   rozvíjení vztahů se zákazníky
›   plnění měsíčních prodejních cílů
›   rozšiřování portfolia aktivních klientů v daném segmentu
›   samostatné zvládnutí práce s inzertním systémem

    Požadujeme:
›   zkušenosti s prodejem inzerce (reklamy) výhodou
›   výborné vyjednávací schopnosti a komunikační dovednosti
›   SŠ vzdělání
›   znalost MS Excel a PowerPoint
›   řidičský průkaz skupiny B

    Nabízíme:
›   zázemí a profesní rozvoj ve vedoucí multimediální společnosti na trhu
›   motivačně nastavený systém finančního ohodnocení (fixní a provizní odměna)
›   zaměstnanecké benefity (stravenky, příspěvek na dopravu, vstupenkyna kulturní akce aj.)
›   práci v pracovním poměru
›   pracoviště v Praze 7 – Holešovicích

Pokud Vás tato pozice zaujala, pošlete nám Váš životopis na e-mail: personalni@cncenter.cz.

INZERTNÍ PORADCE
PRO SEGMENT IT

273142/74 inzerce

Operátor 
trhu
Činnost a podoba operátora 
trhu jsou definovány energe-
tickým zákonem. Operátorem 
trhu je OTE, a.s. Stát je jedi-
ným akcionářem společnosti 
a výkonem akcionářských 
práv je pověřeno ministerstvo 
průmyslu a obchodu. OTE 
je centrálním zúčtovacím 
a informačním místem pro trh 
s elektřinou a plynem. Zpra-
covává také agendu souvise-
jící s podporovanými zdroji 
energie, administruje zejména 
samotnou výplatu podpor.

Stěžejním úkolem OTE je 
zajišťování rovnováhy mezi 
nabídkou a poptávkou elek-
třiny a plynu na českém trhu. 
S tím souvisí krátkodobý trh 
s elektřinou a plynem, který 
OTE organizuje. OTE podniká 
na základě licence, kterou 
udělil ERÚ. OTE každoročně 
předkládá obsáhlé výroční 
zprávy, které odrážejí nejen 
hospodaření společnosti, ale 

také obchodní a technická 
data o vývoji českého energe-
tického trhu.

Spotřebitelé elektřiny 
nebo plynu se mohou setkat 
s činností OTE například při 
výběru svého dodavatele. 
Statistiku dodavatelů energií 
včetně vývoje počtu zákazníků 
u jednotlivých dodavatelů 
zpracovává a zveřejňuje 
OTE na svém webu. Kromě 
toho každý spotřebitel platí 
současně se svojí spotřebou 
také poplatek za činnost OTE. 
Všech spotřebitelů energie se 
bezprostředně týká zpraco-
vání dat ze všech odběrných 
míst v ČR, jehož výsledkem je 
stanovení skutečné spotřeby 
elektřiny a plynu. 

Stále významnější roli 
v činnosti společnosti OTE 
hraje rozvíjející se integrace 
evropských energetických 
trhů. OTE sleduje bilanci 
importu a exportu elektřiny 
a také přeshraniční toky zem-
ního plynu. V roce 2012 byl 
zahájen koordinovaný postup 
Maďarska, Slovenska a ČR 
(tzv. market coupling) při vy-
tváření jednotného evropské-
ho trhu s elektřinou. K tomuto 
integračnímu projektu se 
přihlásilo také Rumunsko.

Autorka je předsedkyní ERÚ

Z energetiky

Alena Vitásková

AUTOBUSOVÍ DOPRAVCI očekávají po zrušení vízové 
povinnosti pro Ukrajince nárůst poptávky a plánují nové linky. 
Roste také obsazenost leteckých spojů mezi Českem a Ukraji-
nou. V loňském roce se v tuzemských hotelech a penzionech 
ubytovalo 120 tisíc návštěvníků z Ukrajiny. 

NOVÉ LINKY
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n U soudů leží ještě tři 
podobné žaloby.

Jan Šindelář

České dráhy si v pátek 
připsaly první bod ve stomi-
lionové sérii sporů s do-
davatelem vlaků Stadler 
Pankow. Obvodní soud pro 
Prahu 1 vyhověl žalobě drah 
a přiznal dopravci nárok 
na smluvní pokutu přes tři-
náct milionů korun za opož-
děné dodání 17 motorových 
vlaků pro Kraj Vysočina. De-
níku E15 to potvrdil mluvčí 
drah Radek Joklík. „Stadler 
je povinen nám zaplatit 

žalovanou částku s úroky 
z prodlení a uhradit nám 
náklady řízení,“ doplnil. 

Německá firma ze švý-
carské skupiny Stadler se 
ovšem může proti rozsudku 
odvolat. Dráhy podaly na vý-
robce celkem pět soudních 
žalob, které se týkají do-
dávky 33 motorových vlaků 
z počátku tohoto desetiletí. 
Vedle Vysočiny vlaky jezdí 
i v Libereckém kraji a jsou 
známy pod obchodním ná-
zvem RegioSpider. 

Zmíněná dodávka vlaků 
měla hodnotu 1,8 miliardy, 
dráhy se nyní snaží pro-
střednictvím soudů vymoci 
pokuty v celkové výši sto 

milionů korun. Důvodů je 
více, primárně jde ale zřejmě 
o zpožděné dodání vlaků 
a potřebných dokumentů, 
což dráhy vehnalo do sporů 
s kraji, především s Liberec-
kým. 

Páteční stání je teprve 
druhé, které dospělo k něja-
kému verdiktu. První malý 
spor o milion korun dráhy 
v květnu u Městského soudu 
v Praze prohrály. Milion 
dráhy žádaly jako náhra-
du za dodatečné náklady, 
které vznikly údajně vadnou 
technickou dokumentací. 
Zbylé tři žaloby zatím soudy 
neprojednaly ani v první 
instanci.  Více E15.cz

Dráhy vysoudily 
na Stadleru 13 milionů 
za pozdě dodané vlaky

http://www.e15.cz/tag/Stadler/1
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272282/23 inzerce

n Firmy mohou 
od bank dostat půjč-
ky se zvýhodněnou 
úrokovou sazbou díky 
garancím od Evropské 
investiční banky. 

Jan Stuchlík

Až do konce příštího března 
se budou moci především 
malé a střední firmy poprat 
o jedenáct miliard korun, 
které z evropských fondů 
vyčlenilo ministerstvo prů-
myslu na energetické úspory 
v programu OP PIK. 

Přiživit se na trendu 
spoření energie chtějí také 
české banky. Zatím jako 
poslední vyrukovala s novým 
programem Top Energy 
Effect Česká spořitelna. 
Firmy mohou získat úvěr 
na investice do úsporných 
opatření s úrokovou sazbou 
zvýhodněnou o 0,2 procent-
ního bodu. „Úvěr se dá použít 
na předfinancování dotace, 
ale také pro projekty, které 
dotaci nezískají. Teď děláme 
první návštěvy provozů. 
Zájem o financování roste,“ 
říká Tomáš Charouz z Erste 

Corporate Banking. Spo-
řitelna se zařadila po bok 
ostatních velkých bank, které 
už podobné úvěry nabízejí. 
Zpravidla se opírají o garan-
ce Evropské investiční banky, 
díky nimž mohou podnikům 
snížit úrokovou sazbu. 

Například Komerční banka 
má v programu EuroEnergie 
připraveny až dvě miliardy 
korun. Na jeden projekt po-
skytne až 136 milionů korun 
s lepším úrokem a zárukou 
od EIB. „Účelové využití pro-
středků v našem programu je 
shodné s programem Úspory 
energie v rámci OP PIK. Nej-
častěji klienti využívají úvěr 
pro dofinancování prostřed-
ků, které nepokrývá dotace,“ 
vysvětluje Pavel Zúbek, 
mluvčí Komerční banky. 

ČSOB zatím na úsporné 
investice firmám půjči-
la stovky milionů korun. 
UniCredit Bank odhaduje 
celkový objem těchto úvěrů 
na desítky milionů korun. 
K úvěrům všechny banky 
přidávají dodatečné služ-
by od externích poradců 
a dotační poradenství včetně 
samotného zařízení dotací. 
I když banky u úvěrů netrvají 
na poskytnutí dotace, zájem 

o půjčky podle bankéřů 
výrazně ovlivňuje právě pod-
pora ze strukturálních fondů 
Evropské unie.

Dosavadní zkušenosti 
s čerpáním dotací na úspory 
ve firmách ovšem ukazují, že 
podniky se do úsporných in-
vestic příliš nehrnou. V první 
dotační výzvě z roku 2015 
zůstaly ležet bez využití tři 
miliardy korun z celkových 
pěti. Poskytovatelé ener-
getických služeb zmiňují, 

že firmy jsou kvůli snížení 
rizika ochotny jít jen do in-
vestic, jejichž návratnost se 
pohybuje v řádu měsíců nebo 
několika málo let. 

„Řada firem si ale není 
schopna definovat své ener-
getické cíle. Řeší jen aktuální 
potřeby, například když jim 
doslouží kotel,“ uvádí Jakub 
Maščuch z ČVUT, který 
pracuje také jako energetický 
konzultant. Tlak na energe-
tické úspory bude zesilovat. 

Ukazuje se, že Česko bude 
mít problém splnit cíle 
úspor do roku 2020. Dvě 
pětiny z plánovaných úspor 
50 petajoulů do roku 2020 
měly zajistit právě dotace 
z programu OP PIK. Podle 
letošní zprávy hodnotící stav 
úsporných programů se z OP 
PIK podpořily projekty, které 
ušetří sotva jeden ze dvaceti 
petajoulů energie, které měl 
program zařídit.
 Sledujte E15.cz

Banky tlačí firmám půjčky 
na energetické úspory 

NOVÉ KOTELNY. Řada českých firem si údajně nedokáže stanovit své energetické cíle a řeší jen 
aktuální potřeby, třeba když jim zrovna doslouží kotel.
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n Americké elektrá-
renské firmy oznámily, 
že do devíti let zavřou 
šest jaderných bloků. 
Nedokážou konku-
rovat levné elektřině 
plynových elektráren.

Jan Stuchlík

Čtyřicet let po havárii ve dru-
hém bloku americké jaderné 
elektrárny Three Mile Island 
vyhasne jaderná reakce i v se-
sterském prvním reaktoru. 
Vlastník elektrárny Exelon 
oznámil, že místo roku 2034, 
kdy jí vyprší licence, uzavře 
elektrárnu už v roce 2019. 
Potápí ji levná elektřina 
z plynových elektráren a do-
tované obnovitelné zdroje. 
Pět let elektrárna s výkonem 
837 megawattů Exelonu 
prodělává.

Exelon naznačil, že elek-
trárnu by nakonec zavřít 
nemusel, kdyby jí pensylván-
ská vláda přiklepla dotace 
na elektřinu, jejíž výroba ne-
produkuje skleníkové emise. 
Stejnou hru firma rozehrála 
také v sousedním státě Illino-
is. Tamní vláda nakonec vy-
tvořila pro jaderné elektrárny 
speciální bezemisní kredity, 
kterými dotuje jejich provoz. 

Stejný problém řešil také stát 
New York, který loni přiklepl 
dotace třem jaderným blo-
kům. Tamější vláda argu-
mentovala, že jde v prvé řadě 
o zachování výroby elektřiny 
bez skleníkových emisí. 

Zákonodárci v Pensylvánii 
už začali zkoumat, jestli by 
podobné schéma mohli po- 
užít pro záchranu Three Mile 
Island. Odvolávají se také 
na to, že bez jaderného bloku 
by stát nebyl schopen plnit 
své cíle pro snižování emisí 
skleníkových plynů. V ohro-
žení je i dalších osm pen-
sylvánských reaktorů, které 
také nedokážou konkurovat 
plynovým elektrárnám, jež 
srazily velkoobchodní cenu 
elektřiny na polovinu.

Ekologická organizace 
NRDC namítá, že Three Mile 
Island vyrábí jen 3,25 procen-
ta pensylvánské elektřiny, 

která se navíc vyváží do okol-
ních států. Navíc jde o jedno-
reaktorovou elektrárnu, jejíž 
provoz je drahý. Dotovat ji 
proto nedává smysl.

Případ pensylvánské elek-
trárny ukazuje hlubší pro-
blém americké jaderné ener-
getiky. Tamní elektrárenské 
firmy už oznámily uzavření 
dalších pěti bloků v příštích 
devíti letech. V provozu by 
přitom mohly být o deset let 
déle. Zastánci jádra uvádě-
jí, že šestka vyřazovaných 
bloků vyrobí více elektřiny 
než všechny americké solární 
panely dohromady. Jejich 
produkci přitom nahradí 
plynové elektrárny, které 
zvednou celkové americké 
skleníkové emise. Celkem 
je dnes v USA v provozu 99 
jaderných bloků, které kryjí 
pětinu americké spotřeby 
elektřiny.

Jaderné elektrárny 
v USA žádají dotace

Řekové zabránili Evropské unii v kritice Číny

Řecko zablokovalo v Evropské unii prohlášení odsuzující 
porušování lidských práv v Číně. Učinilo tak u příležitosti 
zasedání Rady OSN pro lidská práva v Ženevě, kde evrop-
ská osmadvacítka kvůli odporu Atén nedospěla k potřeb- 
né jednomyslné shodě na unijní zprávě.

Izrael zakázal kvůli atentátu vstup Palestincům

Izrael včera zrušil vstupní povolení pro 200 tisíc Palestin-
ců vydaná v rámci muslimského postního měsíce rama-
dánu. Jde o reakci na páteční útok, při němž tři Palestinci 
zabili izraelskou policistku. Sami byli zastřeleni. Premiér 
Benjamin Netanjahu obvinil palestinskou samosprávu ze 
šíření lží o útoku. 

V Turecku se jídlem přiotrávily stovky vojáků

Celkem 731 vojáků z kasáren v západoturecké provincii 
Manisa museli ošetřit lékaři kvůli otravě jídlem. Více než 
dvě desítky z nich zůstávají v nemocnici. Policie v této 
souvislosti zadržela 21 zaměstnanců cateringové firmy, 
která jídlo do kasáren dodávala. 

Jižní Korea má novou ministryni zahraničí

Do čela jihokorejského ministerstva zahraničí byla včera 
jmenována vysoká představitelka OSN, 62letá Kang 
Kjong-wha. Exponovaný rezort tak poprvé povede žena.
Prezident Mun Če-in diplomatku na post jmenoval dva 
týdny před svou první cestou do Spojených států. Kang 
dříve několik let na ministerstvu zahraničí pracovala. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,865

Čína 1 3,448

Dánsko 1 3,527

EMU 1 26,230

Chorvatsko 1 3,545

Japonsko 100 21,097

Kanada 1 17,763

Maďarsko 100 8,519

Norsko 1 2,772

Polsko 1 6,216

Rusko 100 40,847

Švédsko 1 2,694

Švýcarsko 1 24,097

Turecko 1 6,695

USA 1 23,490

Velká Británie 1 29,993

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 16. 6. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 99,05    0,05 

ČEZ 448,10    -0,42  

Erste Bank 844,10    0,54  

Fortuna 125,10    2,58  

Kofola 431,20    -0,19  

KB 898,00    -2,95  

Moneta 78,00    -0,95  

O2 CR 275,50    -2,65  

Pegas 905,10    0,66  

Philip Mor. ČR 14 601,00    1,75  

TMR 670,00 0,00

Unipetrol 280,00    0,36  

VIG 645,00    1,24  

Celkový objem (v tisících korun) 1 284 900

Akcie na pražské burze 16. 6. 2017  

Lék 
na ledviny 
pobláznil 
akcie
Spanilou akciovou jízdu 
v uplynulém týdnu zažila 
biotechnologická společnost 
Omeros Corporation ze 
Seattlu. Zatímco ještě minulé 
pondělí se jedna akcie pro-
dávala za 17 dolarů, tak nyní 
její cena dosahuje téměř 
23,75 dolaru za akcii. 

Důvodem k takovému 
růstu byl verdikt Úřadu pro 
kontrolu potravin a léčiv 
o zaregistrování účinné látky 
na léčbu ledvin. Firma čeká, 
že by jí lék mohl v příštím 
roce vylepšit tržby o 128 mi- 
lionů dolarů. Investory 
rozjařuje i to, že lék možná 
může působit i na některá 
autoimunitní onemocnění. 

Na druhé straně je ale 
firma dlouhodobě ztrátová 
a červená čísla se jí daří jen 
velmi pomalu zmenšovat. 
V roce 2016 proto zakončil 
Omeros se ztrátou 
66 milionů dolarů, tržby 
přitom v tomto roce dosáhly 
jen 41 milionů dolarů.  

Společnost tak může 
být se svou tržní valuací, 
která mírně přesahuje jednu 
miliardu dolarů, značně 
nadhodnocená. Většina 
analytiků oslovených Zacks 
Investment Research i přesto 
doporučuje společnost „silně 
nakupovat“. Už v příštím 
roce by totiž mohla být 
zisková. 

Akcie, měny & názory

Arsen Lazarevič

Elektrárna Three Mile Island vstoupila do historie nejvážnější jadernou 
havárií v dějinách americké jaderné energetiky. V březnu 1979, jen 
rok po spuštění, vinou závady a špatné reakce obsluhy přišel reaktor 
druhého bloku o dostatek chladicí vody. Aktivní zóna reaktoru se 
roztavila a do okolí unikl radioaktivní materiál. O tři roky později 
přišel o licenci i první blok elektrárny, který ji ale dostal zpět v roce 
1985. Odvoz paliva z havarovaného reaktoru skončil až v roce 1990. 
S likvidací elektrárny se čeká do doby, až skončí výroba v prvním bloku. 

Osmatřicet let
od osudné havárie

Vývoj akcií společnosti 
Omeros Corporation  
(v dolarech)  

Pramen Investing.com 

14,95 16. 5. 2017

16. 6. 2017 23,75
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n Hořící lesy po celé 
zemi jsou důsledkem 
vedra a sucha.

Nejméně šedesát mrtvých 
a zhruba tolik raněných si 
vyžádal rozsáhlý lesní požár 
ve středním Portugalsku. 
Na místě zasahovalo kolem 
šesti set hasičů, nasazeno 
bylo i 360 vojáků. Ani tomuto 
množství záchranářů se však 
včera nepodařilo dostat oheň 
pod kontrolu. 

Nejtěžší požár sužuje cen- 
trální části země asi 50 kilo- 
metrů jihovýchodně od uni-
verzitního města Coimbra. 

Oheň propukl v sobotu 
v 15 hodin místního času ko-
lem obce Pedrógão Grande.

Většina obětí zemřela při 
pokusu z oblasti Pedrógão 
Grande uniknout vozem, 
informovala vláda. Náměstek 
ministra vnitra Jorge Gomes 
uvedl, že třicet ze zemře-
lých bylo nalezenou v au-
tech na silnici IC8 vedoucí 
k dálnici, dalších 17 v blíz-
kosti vozů a v lese. V dřívější 
komunikaci s médii Gomes 
též zmínil tři udušené v obci 
Figueiró dos Vinhos. Deník 
Correio da Manhã uvedl, 
že se šíří zprávy o několika 
vesnicích s vyhořelými domy. 

Varoval dále, že do mnoha 
oblastí zasažených ohněm se 
ještě pomoc ze strany státu 
nedostala, a počet obětí se 
tak může zvýšit.

Na Pyrenejském poloost-
rově nyní vládne vlna veder 
a v některých oblastech 
dosahují teploty 40 stupňů 
Celsia. Po celé zemi se přes 
noc rozhořelo na šest desítek 
lesních požárů, proti nimž 
je nasazeno 1700 hasičů. 
Vysoké riziko lesních požárů 
je zejména v distriktech Vila 
Real, Guarda, Bragança, 
Coimbra, Viseu, Castelo 
Branco, Leiria, Portalegre, 
Santarém, Beja a Faro. /čtk/

Do centra Mosulu vtrhli vojáci

www.E15.cz | 13 |

Za politováníhodná včera 
označilo ruské ministerstvo 
zahraničí protikubánská 
opatření, která v pátek 
ohlásily USA. Nový přístup 
americké vlády ke Kubě po-
dle ministerstva připomíná 
rétoriku studené války. 
Moskva zároveň potvrdila 
svou solidaritu s Havanou

Prezident USA Donald 
Trump v pátek ohlásil zásad-
ní změnu politiky otevřenos-
ti vůči Kubě, kterou nastolil 
jeho předchůdce Barack 
Obama. Je podle něj zapo-
třebí uzavřít novou dohodu 
mezi oběma státy, která „dá 
smysl“ a bude „ku prospěchu 
kubánského lidu“.

Nová Trumpova politika 
má zpřísnit pravidla týka-
jící se cestování a zasílání 
finančních prostředků 
na karibský ostrovní stát. 
Trump ale současně slíbil, 
že nezruší některé diplo-
matické a obchodní vazby 
a neodstěhuje americké 
velvyslanectví v Havaně. 
Komerční lety mezi USA 
a Kubou budou pokračovat 
a Američané si dál budou 
moci vozit domů kubánské 
zboží.

Kubánská vláda obratem 
Trumpova opatření odsou-
dila a označila je za překáž-
ku v americko-kubánských 
vztazích. /čtk/

Trump ve vztazích 
s Kubou přitvrzuje

SVŮJ HLAS ve včerejším druhém kole francouzských 
parlamentních voleb odevzdal i nedávno zvolený prezident 
Emmanuel Macron (na snímku), jehož hnutí Republika v po-
hybu (REM) bylo favoritem. Svou občanskou povinnost splnil 
39letý prezident brzy ráno, krátce po otevření volební míst-
nosti v severofrancouzském rekreačním středisku Le Touquet 
u břehů Lamanšského kanálu. Volební místnosti pro více než 
47 milionů registrovaných voličů byly otevřeny do 
19 hodin, ve velkých městech do 20 hodin.

PREZIDENT SI PŘIVSTAL
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n Irácká armáda do-
končuje operaci zahá-
jenou loni na podzim. 
Cílem je vyrvat město 
Mosul z rukou IS.

Jednotky irácké armády 
včera zahájily útok na histo-
rické centrum Mosulu, které 
je poslední baštou radikálů 
z organizace Islámský stát 
(IS) v druhém největším 
městě blízkovýchodní země. 
Na osvobození mosulského 
starého města se podílejí 
řadoví vojáci, příslušníci 
speciálních jednotek i fede-
rální policie.

Velitel speciální jednotky 
Abdal Ghaní Asadí řekl, že 
boje začaly v šest hodin ráno 
místního času. „Nemůžeme 
postupovat moc rychle, je 
třeba chránit civilisty,“ řekl. 
Podle Asadího je nejobtíž-
nější situace ve čtvrti Farúk, 
jež vede k mešitě An-Núrí. 
Právě v ní vyhlásil v roce 
2014 šéf IS Abú Bakr Bagdádí 
chalífát.

„Naše jednotky postupují 
pěšky, protože ulice jsou 
příliš úzké. Je to ale poslední 
dějství představení Islám-
ského státu a naše vůbec 
nejobtížnější operace. Jsou 
obklíčeni z 270 stupňů. Zbý-

vá jim už jenom řeka, jinam 
nemohou uniknout,“ řekl 
Asadí s poukazem na řeku 
Tigris, která protéká Mosu-
lem. Podle generála si iráčtí 
členové IS oholili plnovousy 
a snaží se vmísit mezi civilis-
ty. „Cizinci pokračují v boji 
a padnou,“ dodal Asadí s tím, 
že boj si vyžádá čas.

Mezinárodní záchranný 
výbor (IRC) oznámil, že 
pod zásahy hrozí mnoha 
starým domům zřícení. „Tato 
konečná ofenziva může trvat 
týdny a těm, kdo zůstanou 
boji uvězněni doma, hrozí 
hladovění,“ sdělil v prohláše-
ní IRC. /čtk/

V Portugalsku umírají 
při požárech desítky lidí

FINÁLE. Úplné dobytí Mosulu by bylo pro IS těžkou ranou. Podle Bagdádu islamisté ovládají už jen asi 
sedm procent iráckého území. V roce 2014 měli pod kontrolou asi třetinu této blízkovýchodní země.
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Neúnavný 
bojovník  
za jednotnou 
Evropu

| 14 | PROFIL HELMUT KOHL ZEMŘEL
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Marian Hronek

„Jeden život právě skončil 
a ten, kdo jej žil, vejde do dě-
jin,“ prohlásila německá 
kancléřka Angela Merkelová. 
„Nějakou dobu ale potrvá, 
než budeme moci pravdivě 
posoudit, co jsme v jeho 
osobě ztratili. Helmut Kohl 
byl velký Němec a velký 
Evropan.“

Během šestnácti let 
ve funkci kancléře nejprve 
západního a poté sjednoce-
ného Německa Kohl usiloval 
o sjednocování Evropy. Do-
kázal si vybudovat hluboce 
přátelské vztahy s mnoha 
světovými vůdci, a i díky 
tomu dokázal mnohé z nich 
přesvědčit, že znovusjedno-
cené Německo dokáže žít se 
sousedními státy v míru.

VELKÝ PŘÍTEL SVOBODY
„Byl nejvýznamějším evrop-
ským státníkem od druhé 
světové války,“ myslí si 
o Kohlovi bývalý americký 
prezident Bill Clinton. „Uměl 
správně reagovat na velké 
výzvy své doby.“

n Bývalý německý kancléř Helmut Kohl je v historii 
bouřlivého dvacátého století jednou provždy nesmazatelně 
zapsán jako architekt sjednoceného Německa a Evropy 
bez hranic. Jeho příspěvek ke zborcení berlínské zdi 
a železné opony mezi východem a západem kontinentu je 
nepřehlédnutelný. Nejdéle sloužící šéf kancléřství od dob 
Otto von Bismarcka v pátek zemřel.

Helmut jako balvan – pevný 
a silný.“

I současný americký 
vůdce Donald Trump má pro 
zesnulého státníka jen slova 
chvály, vyzdvihuje mimo 
jiné jeho úsilí o prohloubení 
transatlantických vztahů.

CESTA NAHORU
Budoucí významný poli-
tik se narodil v roce 1930 
v průmyslovém městě 
Ludwigshafen. Vstoupil 
jako chlapec do organizace 
Hitlerjugend a nechybělo 
mnoho k jeho nasazení 
do protiletecké obrany, když 
mu bylo patnáct let. Naštěstí 
válka skončila dříve, než 
k tomu mohlo dojít. Jeho 
starší bratr však nasazení 
neunikl, zemřel několik 
měsíců předtím.

Brzy po válce Kohl jakožto 
katolík vstoupil do Křes-
ťansko-demokratické unie 
(CDU). Studoval na univer-
zitě v Heidelbergu, kde roku 
1958 obhájil doktorskou prá-
ci o poválečném politickém 
vývoji Porýní-Falce a začal 
pracovat jako manažer 
v Ludwigshafenu. Rok nato 
si vzal Hannelore Rennero-
vou, s níž měl dva syny. Její 
sebevražda v roce 2001 Koh-
la zasáhla mnohem více než 
rozchod s CDU, které šéfoval 
25 let, uvádí list Die Welt .

Roku 1969 se Kohl stal 
zemským premiérem Porý-
ní-Falce a místopředsedou 
federální CDU. O dva roky 
později kandidoval na šéfa 

Clintonův předchůdce 
George H. W. Bush označil 
Kohla za skutečného přítele 
svobody a dodává: „Úzká 
spolupráce s mým velmi 
dobrým přítelem za úče-
lem pokojného ukončení 
studené války a sjednocení 
Německa pro mě navždy 
zůstane jednou z mých 
nejradostnějších zkušeností 
v životě. Během té doby byl 

PRÁVĚ KOHL si v devadesátých letech všiml ve své straně mladé východoněmecké političky Angely 
Merkelové a výrazně přispěl k jejímu vzestupu do nejvyšších pater politiky. Merkelová dodnes přizná-
vá, že jí tento velký muž zásadně změnil život. Na snímku jsou oba při oslavách 10. výročí německého 
sjednocení v Berlíně 27. září 2000. 



www.E15.cz | 15 |

• narodil se jako třetí dítě v konzervativní katolické 
rodině

• roku 1946 vstoupil do nově vzniklé CDU

• v roce 1950 začal studovat práva ve Frankfurtu nad 
Mohanem a o tři roky později historii a politologii 
v Heidelbergu. Roku 1958 obhájil doktorskou práci 
a začal pracovat ve slévárně v Ludwigshafenu. Rok 
nato získal místo u Svazu chemického průmyslu 
ve Frankfurtu nad Mohanem

• roku 1959 se oženil s Hannelore Rennerovou. 
Z tohoto manželství má dva syny

• roku 2008 se Kohl podruhé oženil s Maike 
Richterovou

• roku 1960 byl Kohl zvolen do městské rady v rodném 
Ludwigshafenu a roku 1963 se stal poslancem 
do sněmu spolkové země Porýní-Falc

• v roce 1969 byl zvolen premiérem zemské vlády 
a místopředsedou spolkové CDU, v letech 1973−1998 
pak zastával funkci jejího předsedy

• roku 1976 odstoupil z funkce zemského premiéra 
a stal se vůdcem opozice

• v roce 1980 Spolkový sněm vyslovil vládě nedůvěru 
a koalice CDU/CSU a FDP zvolila novým kancléřem 
Helmuta Kohla. O tři roky později Kohl dosáhl 

rozpuštění sněmu, aby pak v nových volbách 
v březnu 1983 jím vedená koalice zvítězila

• po vítězných volbách v roce 1987 pozval Kohl 
východoněmeckého lídra Ericha Honeckera, aby 
navštívil západní Německo. Po pádu berlínské 
zdi v roce 1989 představil Kohl bez konzultace se 
západními spojenci plán na „překonání rozdělení 
Německa“

• v květnu 1990 podepsal smlouvu o hospodářském 
spojení s Německou demokratickou republikou 
(NDR)

• 3. října 1990 byla NDR zrušena a Německo formálně 
sjednoceno. Vzdalo se zároveň všech nároků na svá 
bývalá území před rokem 1938 a potvrdilo hranice 
s Polskem a Československem

• v roce 1998 prohrála CDU ve volbách a Kohl 
odstoupil z funkce předsedy CDU. Poslancem 
Spolkového sněmu nicméně zůstal až do roku 2002

• roku 1999 propukl skandál s financováním CDU 
z nelegálních zdrojů. V souvislosti s tím se tehdejší 
generální sekretářka CDU Angela Merkelová 
od Kohla distancovala

• v roce 2016 během evropské migrační krize vyslovil 
nesouhlas s otevřeným přístupem německé vlády 
k přijímání imigrantů

Helmut Kohl 
(3. dubna 1930 Ludwigshafen − 16. června 2017 Ludwigshafen)

strany, ale nezvolili ho. 
Dočkal se až o rok později, 
když předseda Bundesta-
gu a kandidát na kancléře 
Rainer Barzel odstoupil 
kvůli skandálu s kupčením 
hlasů. Kohl zůstal předsedou 
strany dalších 16 let.

UPŘÍMNÝ A OTEVŘENÝ 
HROMOTLUK
Helmut Kohl bývá řazen 
spolu s Ronaldem Reaganem 
a Margaret Thatcherovou 
do trojice nejvýznamnějších 
konzervativních politiků 
své doby, kteří se zasloužili 
o ukončení studené války 
a o pád berlínské zdi.

Byl nejdéle sloužícím 
kancléřem po Bismarckovi, 
ale navzdory své úctyhodné 
postavě a pověstné ne- 
ústupnosti sám sebe nebral 
přespříliš vážně, dokonce 
prý býval žoviální a pohoto-
vý k vtipným poznámkám. 
Kromě státnických jednání si 
našel čas třeba na saunování 
s ruským postsovětským pre-
zidentem Borisem Jelcinem.

„Voliči ho neměli rádi, ale 
důvěřovali mu,“ vzpomíná 
bývalá mluvčí parlamentu 
Rita Suessmuthová.

Místo aby se chlubil 
svojí prozíravostí, přiznal 
se v pozdějších letech, že jej 
rozpad Sovětského svazu 
překvapil stejně jako všech-
ny ostatní.

Kohl bral vážně článek 
západoněmecké ústavy, podle 
nějž měla vláda usilovat o ob-
novení jednoty Německa, a vy-
pracoval desetibodový plán 
nazvaný Překonání rozdělení 
Německa a Evropy. Tento plán 
se nijak neohlížel na velmoci 
USA, Británii a Francii, jež 
určily poválečné uspořádání 
Evropy. Helmut Kohl v roce 
1990 podnikl několik rázných 
a rychlých kroků, cestoval 
například do Moskvy, kde se 
snažil získat Michaila Gorba-
čova pro myšlenku jednotné-
ho Německa.

„Choval se mimořádně 
upřímně a otevřeně. Hned 
jsem věděl, že mu mohu 
věřit,“ prohlásil Gorbačov 
později.

SPOLUPRÁCE MÍSTO SOUPEŘENÍ
Podobně Kohl přesvědčil 
o nutnosti a prospěšnosti 
sjednocení Spojené státy. 
Jednal také s východoněmec-
kým postkomunistickým ve-
dením a oba státy podepsaly 
smlouvu o ekonomickém 
a sociálním sjednocení.

Margaret Thatcherová nic-
méně považovala jednotné 
Německo za hrozbu, obávala 

a jejich rozvoj platili západ 
spolkové republiky. Navíc 
došlo k přílivu nezaměstna-
ných lidí z východu na zá-
pad, což vyvolalo v mnoha 
tamních lidech hluboké 
rozhořčení.

To, že se proces sjednocení 
podařilo úspěšně završit, 
bylo částečně umožněno 
obdobnými snahami v rámci 
celé Evropy, na nichž se Kohl 
významně podílel. Roku 
1992 byla uzavřena Maas-
trichtská smlouva, Evropská 
unie se stala skutečností 
a začalo se připravovat 
zavedení jednotné evropské 
měny. Všechny tyto faktory 
přispěly k tomu, co se nazý-
vá druhý německý průmys-
lový zázrak.

Největším Kohlovým spo-
jencem v úsilí o jednotnou 
Evropu se stal překvapivě 
levicový francouzský prezi-
dent François Mitterrand. 
Představitelé zemí, které 
byly po staletí největšími 
rivaly na kontinentu, se 
shodli na tom, že Evropa 
bude bezpečná a stabilní je-
dině v případě, že budou obě 
velmoci spolupracovat. Kohl 
si již v roce 1984 s Mitterran-
dem potřásl rukou na váleč-
ném poli ve Verdunu, aby tak 
symbolicky ukončil etapu 
soupeření.

NA SÍLU ODPOVÍDAT SILOU
Na druhé straně však Kohl 
neváhal použít důsledný 
nátlak na tehdejší Sovětský 
svaz. Podílel se na rozmístě-
ní amerických nukleárních 
střel v Evropě v osmdesátých 
letech, což vyvolalo vlnu 
protestů například v Británii. 
Ochotně hostil amerického 
prezidenta Ronalda Reagana, 
zastánce tvrdého postupu 
proti Sovětskému svazu.

Helmut Kohl zastával 
funkci kancléře v letech 
1982–1998, ale i později se 
aktivně vyjadřoval k politic-
kému dění. Například ostře 
nesouhlasil s úspornými 
kroky Angely Merkelové 
v době globální finanční 
krize. „Ničí Evropu, kterou 
jsem budoval,“ prohlásil 
na její adresu.

V roce 1999 vypukl 
skandál s financováním 
CDU z nelegálních zdrojů, 
především v souvislosti 
s prodejem tanků do Saúd-
ské Arábie a s nelegální pri-
vatizací východoněmeckého 
petrolejářského koncernu 
ve prospěch francouzské 
společnosti Elf Aquitaine. 
Z veřejného života se Kohl 
stáhl až v roce 2002.

se, že se stane v Evropě příliš 
dominantní. Nakolik se tato 
její vize splnila, nechme 
na posouzení čtenářů. Vztah 
obou politiků byl po celá léta 
velmi chladný.

Kohl odmítal vidět 
v obnoveném Německu 

s jeho nacistickou minulostí 
hrozbu. Místo toho neustále 
usiloval o to, aby se jeho 
země více zapojila do světo-
vé politiky a převzala větší 
díl odpovědnosti než dosud. 
Například vyslal jednotky 
do Kambodže a Somálska, 

aby se připojily k humani-
tární misi Spojených náro-
dů. Německo se také aktivně 
podílelo na mírovém úsilí 
v Bosně.

Sjednocení stálo Němce 
mnoho peněz i úsilí. Země 
bývalé NDR byly velmi chudé 
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ČSSD se odcizila lidem. 
Chci to změnit
n Březnový výrok tehdejšího šéfa sociální 
demokracie Bohuslava Sobotky, že půjde 
do příští koalice s ANO jen v případě, že 
bude znovu premiérem, už neplatí. Nový lídr 
ČSSD Lubomír Zaorálek nechce zaujímat 
kategorická stanoviska. „Po volbách se bude 

rozhodovat o velmi důležitých věcech a mě by 
mrzelo, kdybychom u toho nebyli. Jde o to, jaké 
postavení bude mít Česko v Evropě a kam se 
bude EU vyvíjet,“ říká. Hodlá změnit dosavadní 
způsob komunikace s voliči, který podle něho 
působí obstarožně.
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 EU dosud nenalezla 
způsob, jak řešit 
situaci zadlužených 
zemí. S tím se musí 
porvat. Teprve až 
budeme vidět, že 
se věci hýbou, euro 
přijmeme.

 Po volbách se bude 
rozhodovat o velmi 
důležitých věcech 
a mě by mrzelo, 
kdybychom u toho 
nebyli.

Vystudoval 
v roce 1982 
Univerzitu 
Jana 
Evangelisty 
Purkyně, jako obor 
uvádí filozofii. Pracoval jako 
dramaturg v ČT Ostrava, pak 
v Československé socialistické 
straně. V listopadu 1989 
zakládal v Ostravě Občanské 
fórum. V roce 1994 vstoupil 
do ČSSD, jejím poslancem je 
od roku 1996. V letech 2002 
až 2006 byl předsedou dolní 
komory parlamentu. Od ledna 
2014 je ministrem zahraničí. 
V březnu byl už popáté zvolen 
místopředsedou sociální 
demokracie, dostal nejvíce 
hlasů.

Lubomír  
Zaorálek (61)

Pavel Otto

 Představili jste pro-
gram nazvaný Dobrá země 
pro život. Do roku 2022 
slibujete zvýšit minimální 
mzdu na 16 tisíc korun, 
průměrnou na 40 tisíc. 
Polepšit si má 98 procent 
zaměstnanců, pro všech-
ny chcete prosadit pěti-
týdenní dovolenou. Kde 
na to stát a firmy vezmou 
peníze?
Je to komplexní věc, ne-
znamená jen výdaje navíc. 
Různé skupiny lidí jsou 
různě zdaněné a my pro 
ně navrhujeme určité typy 
daňových úprav včetně zru-
šení superhrubé mzdy. Tyto 
úpravy by měly pomoci daně 
snížit. Obecně by se na veřej-
ných službách měli podílet 
nejbohatší, ať už jednotliv-
ci, nebo banky a holdingy. 
Nyní je to tak, že tyto služby 
financují hlavně střední vrst-
vy. To chceme změnit.

 Jaká bude hranice 
měsíčního příjmu pro vyšší 
zdanění?
Není teď na místě vysvět-
lovat všechny metody, 
kterými sociální demokra-
cie postupovala v daňové 
oblasti, ukazovat pásma 
a podobně. Podstatné je, 
že chceme snížit daně 98 
procentům zaměstnanců. 
Daňová progrese bude mířit 
jen na dvě procenta těch 
nejbohatších. 

 Proč jste vycouvali ze 
záměru vyššího zdanění 
pro příjmové skupiny nad 
padesát tisíc měsíčně?
Pro mě to změna není, kri-
tizoval jsem to od začátku. 
Bylo to nemotorně postave-
né, nešťastně prezentované. 
Chtěl jsem, aby v programu 
bylo napsáno, že 98 procen-
tům zaměstnanců snížíme 
daně a zvýšíme příjmy. Teď 
jsem spokojen. Považuji také 
za podstatné, že chceme 
snížit daně nejen lidem, ale 
i malým a středním pod-
nikům. Celkové zdanění 
nemáme v úmyslu zvyšovat. 
Je jen potřeba zvýšit daně 
velkým právnickým osobám. 
To jsme marně prosazovali 
na jednáních s Andrejem 
Babišem, když vznikalo 
programové prohlášení 
současné vlády. Po volbách 
budeme hledat spojence, 
kteří by to podpořili.

 Jak zabráníte tomu, aby 
velké firmy neodváděly 
zisky do zahraničí?

Už to možná zní omšele 
a trapně, ale pokud ne-
jsme schopni se vyrovnat 
s problémem daňových rájů 
a prosadit jednotný systém 
zdanění velkých firem v celé 
Evropě, není se o čem bavit. 
Peníze utíkají ven a není 
možné, abychom o tom 
jen donekonečna mluvili 
a nebyli schopni to řešit, byť 
například na Kypru už se 
něco mění. 

 Slibujete snížení daní 
malým a středním podnika-
telům. A co zvýšení odvodů 
pro OSVČ, s nímž přišel 
předseda Senátu za vaši 
stranu Milan Štěch?
Musím odmítnout, co z jeho 
úst zaznělo. To vyjádření 
není v souladu s tím, na čem 
se sociální demokracie 
dohodla. Zdůrazňuji, že 
nezvýšíme daňovou zátěž 
OSVČ. Naopak s nimi chce-
me jednat o tom, aby řada 
z nich nemusela dožívat 
v chudobě. Problém nízkých 
mezd není jednoduchý. 
Chtěli bychom ho řešit tak, 
že právě malým a středním 
firmám pomůžeme získat 
finanční prostředky na mo-
dernizaci. V tomto typu 
podnikání vidíme budouc-
nost této země, musí získat 
ve společnosti mnohem 
důležitější roli.

 Stále platí, že do další-
ho spojenectví s ANO by 
šla ČSSD jen v případě, že 
vyhraje volby a bude mít 
premiéra, jak řekl na vašem 
březnovém sjezdu Bohuslav 
Sobotka? Nebo byste se 
s Babišem dohodli i v pří-
padě, že skončíte na nižších 
příčkách?
Nemám s nikým žádné 
dohody, teď to není na místě. 
Nikdy jsem to nedělal a ani 
se o to nepokoušel. Musíme 
se soustředit na volby a bojo-
vat o každé procento hlasů. 
To, co vznikne po volbách, je 
pro mě jiná etapa. 

 Zvlášť před těmito 
volbami ale nemalou část 

veřejnosti zajímá, zda 
lidovci se Starosty, nebo vy 
půjdete s ANO.
My ale nevíme, jak volby do-
padnou. Při šachové partii se 
dá přemýšlet o nějakých šes-
ti tazích dopředu a vy chcete, 
abych přemýšlel o čtyřiceti. 
Mohou nastat situace, které 
nikdo nepředvídal, takže 
žádná kategorická prohláše-
ní nechci říkat. Můj cíl je, aby 
sociální demokracie dosáhla 
co nejlepšího výsledku. Bude 
záležet na všem možném, 
někdy potřebujete dokonce 
i štěstí. Udělám všechno, co 
je v mých silách. Když zvítě-
zíme, budu samozřejmě rád. 

   
 Takže spolupráci s ANO 

nevylučujete?
Jde o to, jestli taková situace 
může reálně nastat a jestli by 
si za daných okolností ČSSD 
vyjednala důstojnou úlohu. 
Po volbách se bude rozho-
dovat o velmi důležitých 
věcech a mě by mrzelo, kdy-
bychom u toho nebyli. Jde 
o to, jaké postavení by mělo 
mít Česko v Evropě. Sociální 
demokracie má v evropských 
zemích asi nejvíce partnerů, 
naše země rozhodně není 
v EU bezmocná. Proto mi 
připadá, že by bylo dobré, 
abychom byli i v příští vládě 
a mohli využít všech našich 
kontaktů.

 Proč v programu nemáte 
datum přijetí eura, když by 
ho podle některých vašich 
představitelů měla určit 
právě už příští vláda?
Všichni víme, že pro přijetí 
eura je nutné splnit úko-
ly nejen na straně Česka, 
ale i eurozóny. Jak budou 
splněny ty domácí, stále není 
jasné. A když chci vstou-
pit do určitého prostředí, 
potřebuji mít garantováno, 
že v něm bude zacházeno se 
všemi stejně. Proč má napří-
klad Francie takové úlevy 
v otázce deficitu státního 
rozpočtu? Odpověď, že má 
zvláštní pozici, protože je 
klíčová a silná, mě neuspo-
kojuje. Pokud se něco stane, 
náklady ponesou všichni 
ostatní. Musíme se dobrat 
toho, aby eurozóna byla 
skutečně férovým prostře-
dím a aby byly vytvořeny 
nástroje, které budou bránit 
opakování toho, co se stalo 
za minulé finanční krize. EU 
dosud nenalezla způsob, jak 
řešit situaci zadlužených 
zemí. S tím se musí porvat. 
Teprve až budeme vidět, že 
se věci hýbou, euro přijme-
me. 

 Řekl jste, že jako lídr 
budete na evropská témata 
klást v kampani důraz. Dů-
vodem je debata o euru?
Bude se rozhodovat o tom, 
kam dál se bude Evropa 
vyvíjet. Musíme dosáhnout 
společenské dohody na tom, 
co jsme, jaké naděje jsou pro 
nás důležité a co chceme 
v současné EU prosazovat. 
Byl bych rád, aby tomu 
volby napomohly, protože 
to je nesmírně důležité 
pro naše živobytí. Musíme 
bránit fragmentaci Evro-
py na země jihu a severu, 
západu a východu. A pokud 
chceme bojovat s nízkou 

cenou práce a čelit tomu, že 
velká část dividend odplou-
vá do zahraničí, sami to 
nevyřešíme. Opravdu mi 
velmi záleží na tom, abych 
evropská témata dokázal 
s lidmi probírat.

 Počítáte s tím, že můžete 
narazit na nezájem? 
Byl jsem teď v Brně, v Hradci 
Králové, v Ostravě. Nepři-
padá mi, že by se i o těchto 
věcech nedalo mluvit. Chci 
zdůrazňovat, že ČSSD je 
součástí silné evropské so-
ciálnědemokratické rodiny, 
byť se našim partnerům 
ve volbách v poslední době 
příliš nedaří.

 Nedaří se ani ČSSD. Pro-
to jste vyměnili volebního 
lídra, kterým jste se stal. 
Čím si pokles preferencí 
vysvětlujete?
Mimo jiné jsme ztratili 
vnitřní klid. Myslím ale, že 
pořád máme silné karty. 
Vedli jsme a vedeme stabilní 
vládu, která měla a má 
podporu. Prosadili jsme 
drtivou většinu našeho 
programu. Na druhé straně 
se staly věci, kterým se asi 
moc nerozumělo. Je pěkné 
hovořit o tom, že bojujeme 
za demokracii. V této zemi je 
ale řada lidí, kteří mají pocit, 

že je to elitářská demokracie 
a že společnost pro ně moc 
nepracuje.

 Co máte v plánu?
Přiblížit se lidem. ČSSD 
musí vysvětlit, k čemu tady 
je, a říkat to srozumitelně. 
Vím, že to není lehké. Kdy-
bych ale měl dojem, že mě 
lidé už nechtějí poslouchat, 
nešel bych do toho. Po tolika 
letech v politice jsem pořád 
na začátku. Stále přemýš-
lím, jak to udělat, aby mě 
lidé považovali za někoho, 
kdo je schopen za ně něco 
udělat. V současném světě je 
důležité, aby sociální demo-
kracie byla strana, která je 
připravena chránit občany. 
A to jak ve velké politice, tak 
v drobných věcech, které je 
sužují.

 Jaký je váš cíl? Vaši kole-
gové hovoří o dvouciferném 
výsledku, který by začínal 
dvojkou.
Nejsem moc prognostik. 
Navíc nevím, co si myslet 
o průzkumech, které ve fi-
nále moc nevycházejí. I bez 
nich cítím určité odcizení 
mezi sociální demokracií 
a lidmi. Věřím ale, že jsem 
schopen získat jejich dů-
věru. Nemůžeme opakovat 
včerejší způsob vystupování, 
kulis, vizuální prezentace. 
Působí obstarožně. Když se 
budeme chovat jako starý 
establishment, neuspějeme. 
Na druhé straně vnímám, že 
nejsem čerstvá a neokouka-
ná tvář. Uvidíme, jak sázka 
na mě dopadne.



| 18 | NÁZORY A KOMENTÁŘE

Tvář dne 

 Byl vždy svůj. Nebylo snadné 
ho ovlivnit, své názory dokázal 
po dlouhá desetiletí v evropské 
a světové politice prosazovat,
řekl exprezident Václav Klaus 
o bývalém německém kancléři 
Helmutu Kohlovi
str. 14–15

Fo
to

 P
ro

fim
ed

ia
.c

z

Glosa

Chcete mě? ptá se Paroubek
Expředseda sociální demokracie, bývalý sociálnědemokra-
tický předseda vlády Jiří Paroubek se chce opět stát členem 
ČSSD. Náruč mu otvírají socialisté v Cerhenicích na Kolín-
sku. Do strany hodlá znovu vstoupit, protože je podle něho 
v mimořádně složité situaci. Zkrátka cítí, že by jí měl poskyt-
nout morální pomoc. Má samozřejmě i návrhy na řešení 
situace, ale zatím je nechce zveřejnit. Když tedy ještě není 
tím členem partaje. Takže to ještě chviličku nechá. Pokud 
ale budou členy ČSSD jeho návrhy zajímat, tak jim je řekne. 

To je od něj vzácná zdrženlivost vzhledem k tomu, že se 
loni i letos do sociální demokracie, a zejména jejího vedení 
vehementně navážel. A svou bývalou stranu mimo jiné 
označil za partu snaživých amatérů, mezi nimiž nemá pre-
zident Miloš Zeman soupeře. Momentálně už lze za mimo-
řádnou pomoc označit i načasování veřejného oznámení 
comebacku na den, kdy ČSSD představovala svůj volební 
program. Možná už by to stačilo.

 Jana Havligerová

Na koncertě na mě vyšlo naprosto příšerné místo. Seděl jsem 
hned za svým iPhonem.

Rozpačité 
změny v ČSSD
Sobotní předvolební konfe-
rence ČSSD měla působit jako 
rána z děla ohlašující novou 
epochu po středeční abdikaci 
premiéra Sobotky na před-
sednictví v sociální demokra-
cii. Nepovedlo se. 

Dva dny předtím vystou-
pil na sjezdu odborů KOVO 
významný člen sociální de-
mokracie a předseda Senátu 
Milan Štěch s prohlášením, 
že v Česku je příliš živnostní-
ků (OSVČ), kteří nepřispívají 
k růstu hrubého domácího 
produktu. Proto by se jim 
měly zvýšit odvody, aby 
podnikání pověsili na hře-
bík a nechali se zaměstnat 
v továrnách. Vyzval svazy 
zaměstnavatelů, aby se 
přidaly k odborářům a udě-
laly v celé věci pořádek, jak 
doslova řekl.

V českých poměrech šlo 
o nejtvrdší atak na nějakou 
sociální skupinu od listopa-
du 1989. Sám Štěch, který 
od roku 1996 sedí v Senátu 
a předtím pracoval jako 
placený odborář, zase dal 
najevo, že nic nepochopil 
a nic se nenaučil o svobodné 
společnosti, a jeho likvidační 

projev je další v sérii sociál-
ně inženýrských prohlášení. 

Vyvolalo to stejnou pachuť 
jako před několika měsíci, 
když radikální levice v ČSSD 
představila program zvýšení 
daní lidem s necelým dvojná-
sobkem průměrného platu, 
které absurdně označila 
za bohaté. I tehdy to bylo hod-
noceno jako útok na střední 
vrstvy a snaha zahrát na stru-
nu sociální závisti voličů. 

I tady ČSSD záhy pocho-
pila, že přestřelila. Nicméně 

nový volební program o výši 
mzdy, od níž se má odvíjet 
vyšší zdanění, taktně mlčí. 
Když se na to novináři zeptali 
předsedy sněmovny Jana Ha-
máčka, odpověděl, že tipuje, 
že vyšší zdanění se bude týkat 
lidí kolem čtyřnásobku prů-
měrné mzdy, čímž by se ČSSD 
vrátila zpátky k programu 
z roku 2013. Nicméně ani toto 
nedokázali v sobotu prodat. 

Jinak volební sliby jsou 
opravdu velkorysé. Zvýšení 
průměrné mzdy v roce 2022 
na 40 tisíc korun, minimální 
mzda ve stejném roce 16 tisíc, 

pět týdnů dovolené, právo za-
městnanců nekomunikovat 
v době volna se zaměstnava-
telem, na což bude dohlížet 
speciální úřad, vyšší zdanění 
velkých korporací a bank 
a zastropování odchodu 
do důchodu na 65 letech. 

Celý program ČSSD je nevy-
hlášenou polemikou s Andre-
jem Babišem a některými jeho 
tezemi, například o rychlodrá-
ze z Prahy do Brna (Babiš 
slibuje délku cesty 40 minut, 
ČSSD pod hodinu). Je v tom 
cítit základní absurdita české 
politické scény: Andrej Babiš 
byl většinově zvolen odpad-
líky od ODS a TOP 09, ale 
v průběhu volebního období 
vyměnil voliče, posunul se 
doleva a stal se nečekaným 
hlavním konkurentem jak 
vládní sociální demokracie, 
tak opoziční KSČM. Dnes si 
obě levicové strany nedoká-
žou s jeho populismem pora-
dit a snaží se ho přetrumfnout 
štědrými sliby.

Na sobotní konferenci se 
představil také nový volební 
lídr Lubomír Zaorálek s tra-
dičně razantním projevem. 
Už z prvních mediálních 
výstupů však bylo jasné, že 
dříve nebo později se střetne 
s úřadujícím předsedou Mila-
nem Chovancem o to, kdo je 
šéf. Změny v ČSSD byly pro-
stě tak rychlé, že nová linie 
strany se bude ještě nějaký 
čas tvořit. Před ČSSD je ještě 
jedna konference tohoto typu.

Autor je komentátorem Reflexu

Komentář

Bohumil Pečinka

Lubomír Zaorálek  
se dříve nebo později 
střetne s úřadujícím 
předsedou Milanem 
Chovancem o to,  
kdo je šéf.
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n Dvě třetiny světové 
populace vlastní telefon 
či jiné zařízení, které 
využívá mobilního při-
pojení přes SIM kartu. 

Karel Javůrek

Na planetě žije přibližně 
7,5 miliardy lidí a nyní popr-

vé v historii počet unikát-
ních uživatelů s mobilním 
připojením překonal hranici 
pěti miliard. Tento význam-
ný milník potvrdil analytic-
ký zdroj GSMA Intelligence, 
který spolupracuje s více než 
osmi stovkami operátorů 
a 4400 sítí po celém světě. 
Jeho výzkum ukázal, že dvě 
třetiny světové populace 
vlastní mobilní telefon nebo 

Rekord: pět miliard 
lidí má mobil

ZA HYBRIDNÍHO 
DRONA by bylo 
možné označit vážku 
Dragonfleye, kterou 
sestrojili inženýři 
z americké Draperovy 
univerzity. Do jejích 
neuronů přidali geny, 
které zajišťují vývoj 
oka a zrakového nervu. 
Díky tomu jsou neu-
rony citlivé na světlo. 
Na dospělou vážku pak 
přichytili „batůžky“ 
se solárním článkem, 
baterií a přijímačem. 
Do těla následně za-
vedli chemické optické 
senzory – optrody 
– které stimulují zmí-
něný na světlo citlivý 
nervový systém. Díky 
tomu lze vážku dálkově 
řídit. Lékaři doufají, že 
optrody jednou pomo-
hou při léčbě pacientů 
s ochrnutím různých 
částí těla. /msc/

Vědci si dále „hrají“ 
v nanosvětě a vytvá-
řejí tak materiály 
z obyčejných prvků 
s neobyčejnými vlast-
nostmi.

Tým vědců z Yanshan Uni-
versity a Carnegie Mellon 
University vyvinul novou 
formu mimořádně pevného, 
ale zároveň lehkého uhlíku, 
která je nejen elektricky 
vodivá, ale zároveň pružná. 
Materiál by podle prvních 
předpokladů mohl být vy- 
užit napříč obory od letec-
tví po zbrojní průmysl.

Vědci pracovali s tak-
zvaným skelným uhlíkem 
– uměle vyrobenou formou 
uhlíku, která se sama 

o sobě vyznačuje vysokou 
hustotou, nízkou pórovi-
tostí a značnou chemickou 
a mechanickou odolností. 
Materiál pak vystavili tlaku 
250 tisíc atmosfér a teplotě 
kolem tisíce stupňů Celsia. 
To mělo za následek, že se 
v něm vytvořily atomové 
vazby podobné těm u běž-
ného grafitu, ale zároveň 
také u diamantu. Tyto 
vazby se navíc nespojily 
do dlouhého řetězce, ale zů-
staly u krátkých prostoro-
vých útvarů na nanoúrovni. 

„Věříme, že naše meto-
da syntézy by mohla být 
v budoucnosti využita pro 
vytvoření dalších forem 
uhlíku a naprosto odlišných 
typů materiálů,“ uvedl 
Zhisheng Zhao, který se 
na vývoji podílel. /msc/

Diamanty mohou 
být také pružné

KOUZLA S TVAREM. Na nanoúrovni lze u nových materiálů 
kombinovat netušené vlastnosti.

POKROK. Dva ze tří lidí na planetě si mohou zavolat z vlastního 
mobilního telefonu.

jiné zařízení využívající 
mobilní připojení přes SIM 
kartu, které dokáže alespoň 
posílat SMS a volat. 

Podstatné je, že se data 
týkají unikátních uživatelů, 
samotných mobilních připo-
jení je na světě přes osm mi-
liard. Někteří vlastníci mají 
dva a více telefonů a SIM 
karty se nacházejí i v jiných 
zařízeních.

Zatímco v roce 2003 měla 
mobilní připojení jen jedna 
miliarda lidí, v roce 2007 
to už byly dvě miliardy a hra-
nice tří miliard padla v roce 
2010. Čtyřmiliardový milník 
byl překročen v roce 2013. 

Nejlépe jsou na tom roz-
vinuté trhy s velmi vysokou 
penetrací. V Evropě a Spo-
jených státech bývá kolem 
osmdesáti procent. Naopak 
rozvíjející se země skrývají 
značný potenciál rozvoje. 
V Indii je rozšíření mobil-
ních zařízení 54 procent 
a v subsaharské Africe pou-
hých 44 procent.
 Autor je redaktorem  

serveru ŽIVĚ.CZ
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n Ve státní správě a státních 
firmách v Česku přetrvává 
podle vládní zprávy o rov-
nosti žen a mužů za rok 
2016 „segregace podle 
pohlaví“. Jednotlivé rezorty 
by mohly přikročit k takzva-
né pozitivní diskriminaci 
a zastoupení žen zvýšit, tuto 
možnost ale nevyužívají.

Ze 106 náměstkovských křesel 
na konci loňska ženám připadlo  
29, tedy 27 procent. Na postu 
ředitele ministerského odboru bylo 
156 žen a 332 mužů. Podíl žen tak 
činil 32 procent a proti roku 2015 
se nezměnil. Ministerská oddělení 
vedlo 683 žen a 894 mužů. Ženy tak 

tvořily 43 procent vedoucích. Mezi 
ostatními odbornými pracovníky 
bylo pak 63 procent žen.

Ženy představovaly 40 procent 
diplomatického sboru, zastoupení se 
zvedlo proti roku 2015 ze 34 procent. 
Zastupitelské úřady ale vedlo 
18 procent žen  
a 82 procent mužů, 
poměr zůstává dlou-
hodobě stejný.

Takzvaná pozitiv-
ní opatření neboli 
pozitivní diskrimi-
naci umožňuje záko-
ník práce. Podle něj 
není diskriminační 
takový krok, který má 
předcházet či vyrovnávat 
znevýhodnění kvůli pohlaví, 
rase a dalším důvodům. Podle zprá-
vy tuto možnost ministerstva ale 

cíleně nevyužívají, takže zastoupení 
žen na postech náměstků či ředitelů 
zůstává nízké.

„Stále je situace, že čím vyšší roz-
hodovací pozice, tím nižší zastou-
pení žen ve státní správě. Pozitivní 

opatření nejsou uplatňována ani 
ve vedení státních podniků 

a akciových společností 
s většinovým vlastnic-

kým podílem státu, kde 
zastoupení žen zůstává 
nadále velmi nízké,“ 
uvádí zpráva.
Podle ní jsou ženy víc 

na hůř placených pozi-
cích a v méně ohodno-

cených oborech, a to třeba 
ve zdravotní péči a sociálních 

službách, vzdělávání či ubytování. 
Mužů je víc ve stavebnictví, dopravě 
či v informačních technologiích. 

„Rozložení zastoupení žen a mužů 
v jednotlivých odvětvích kopíruje 
do značné míry genderové stereotypy 
ve společnosti,“ píšou autoři zprávy.

Ženy tvoří víc než polovinu české 
společnosti. Mívají vyšší vzdělání 
než muži, představují totiž většinu 
absolventů vysokých škol. Loni 
podle zprávy vydělávaly ženy v ČR 
v průměru o 21,9 procenta méně než 
muži. Výdělková propast se proti 
roku 2015 zvětšila o 0,3 procentního 
bodu. Ženám kvůli nižším příjmům 
víc hrozí chudoba, a to hlavně ve stá-
ří. Seniorky mají v průměru zhruba 
o pětinu nižší penzi než senioři.

Nezaměstnanost trápí nejvíc ženy 
mezi 35 a 39 lety, tedy v době, kdy 
se starají o malé děti. Podle zprávy 
loni ubylo odmítnutých žádostí 
o místo ve školce, bylo jich zhruba 
32 tisíc. /čtk/
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PETR KOREŇ
VIADRUS  

Nastoupil 
na pozici 
ekonomického 
ředitele. Ve spo-
lečnosti je zodpo-
vědný za kompletní ří- zení 
oblastí ekonomiky a financí. Během 
své 25leté praxe nasbíral zkušenosti 
v různých oblastech podnikání – 
výrobní, strojírenské, investiční, 
v oblasti veřejnoprávních médií 
a ve sféře poskytování služeb, jak 
u tuzemských, tak i zahraničních 
firem. Spolupracoval mj. se společ-
nostmi Drinks Union, Český roz-
hlas, G4S, byl členem statutárních 
orgánů několika společností. Petr 
Koreň je absolventem VŠE Praha, 
obor ekonomika a řízení podniku.

TOMÁŠ RICHTER 
URBAN  
Dvořák Hager  
& Partners 

Mezinárodní 
advokátní kan-
celář jej povýšila 
na vedoucího bratislavské pobočky. 
Ve své praxi se Urban zaměřuje 
zejména na oblasti private equity, 
bankovnictví a financí, projekto-
vého financování, PPP a veřejných 
zakázek, obchodních smluv a M&A 
transakcí. S Dvořák Hager & Part-
ners spolupracuje od roku 2016, 
přičemž dříve působil jako advokát 
v advokátní kanceláři Čechová  
& Partners. Předtím pracoval v ad-
vokátní kanceláři Clifford Chance 
a v advokátní kanceláři Balcar 
Polanský Eversheds. V rámci tzv. 

secondment působil také v kon-
cernu Tyco International na pozici 
regional counsel pro východní Ev-
ropu. Absolvoval mimo jiné Práv-
nickou fakultu Karlovy univerzity 
v Praze a School of Law, University 
of Limerick v Irsku.

JÜRGEN VERSCHAEVE   
ČSOB Asset  
Management

Na nejvyšších 
funkcích společ-
nosti – generální 
ředitel a předseda 
představenstva – vystřídal Jaro-
slava Mužíka. Verschaeve přichází 
z KBC Asset Managementu, kde 
získal bohaté zkušenosti v oblasti 
správy aktiv, portfolio manage-
mentu, řízení rizik či business 
developmentu. V KBC Asset Mana-
gementu působil již od roku 1996 
na různých pozicích, naposledy 
od roku 2013 jako Chief Investment 
Officer. Vystudoval matematiku 
a aplikovanou ekonomii na bel-
gické Université catholique de 
Louvain. 

MARKÉTA  
PAVELKOVÁ
MAKRO ČR

Povýšila na po-
zici Director 
Human Resources 
a stala se členkou 
představenstva. Ve společnosti 
pracuje od roku 2015. Jejím hlav-
ním úkolem v nové pozici bude 
inovování náborových strategií, 
tréninkových programů, způso-

bů odměňování, ale i pomoc se 
změnou firemní kultury ve spo-
lečnosti, která mění svůj model 
od prodeje ke službám. Zkušenosti 
s vedením personálního oddělení 
získala Pavelková již při práci 
pro společnost Ahold. Svou cestu 
k personalistice zahájila na Uni-
verzitě Pardubice, kde vystudova-
la humanitní obor se zaměřením 
na anglický jazyk.

JAN HORÁK 
J&T BANKA 

Po Petru 
Málkovi, který 
přechází do ob-
lasti business de-
velopmentu napříč 
skupinou J&T, přebírá marketin-
gové oddělení. Hlavní úlohou Jana 
Horáka je navázat na dlouhodobé 
budování značky banky a upev-
nění její pozice v prostředí, které 
je stále více digitální. Během své 
poměrně dlouhé pracovní kariéry 
měl možnost pracovat mimo jiné 
v marketingových a obchodních 
odděleních předních bank na čes-
kém trhu, jako je mBank nebo 
Citibank Europe, ze které do J&T 
BANKY přešel.  

JANA PEČENKOVÁ 
Grayling 

Od června 
povede v české 
pobočce nadná-
rodní agentury di-
vizi public relations. 
Ve své nové funkci se chce zamě-
řit na rozšíření portfolia služeb 
nabízených klientům a posílení 
consumer segmentu. Její PR tým 

kromě lokálních klientů bude z vel-
ké části pracovat pro nadnárodní 
klientelu zejména v regionu střed-
ní a východní Evropy. Pečenková 
se v oboru PR pohybuje sedm let. 
V Graylingu začala pracovat v roce 
2016 na seniorní pozici. Předtím 
působila několik let v agenturním 
prostředí jako account manager. 
Specializuje se na klienty z techno-
logického a finančního sektoru. 

VLADIMÍR  
VOSTRIKOV  
Patria Corporate 
Finance 

Ve společnosti 
nastoupil na po-
zici Associate 
Director. Ve své nové funkci bude 
zodpovědný za exekuci projektů 
pro domácí a zahraniční klienty 
v oblasti fúzí, akvizic, divestic 
a také ocenění. Vladimír má více 
než 10 let zkušeností, primárně 
v oblasti firemních financí, ale také 
na kapitálovém trhu a ve firemním 
řízení. Před příchodem do Patria 
Corporate Finance pracoval pro 
Erste Group, kde měl na starosti 
projekty v rámci dluhových kapitá-
lových trhů (se zaměřením na státy 
a státní organizace) a podílel se 
například na úpisu dluhopisů pro 
Mezinárodní Investiční Banku 
v Rumunsku nebo odkupu dluho-
pisů na Slovensku. Vladimír získal 
postgraduální diplom na Leicester-
ské univerzitě v oboru finance.   

Změnilo se něco ve vaší společnosti?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz

Ženy zastávají ve státní správě nižší pozice

Na vyšší 
rozhodovací  

úrovni ve státní 
správě, na pozici  
náměstků, bylo 

vloni pouze

27
procent žen.
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Jediný letošní koncert  
Lucie je v Poděbradech

Skupina Lucie vystoupí 
24. srpna na mimořádném 
koncertu v Poděbradech, 
kde jediným vystoupe-
ním v tomto roce podpoří 
Mezinárodní festival 
filmové hudby a multi-
médií Soundtrack. Další 
koncerty kapela plánuje 
až na podzim příštího 
roku, kdy vyrazí na halové 
turné.

Zemřel režisér filmu 
Rocky John Avildsen 
Ve věku 81 let zemřel fil-
mový režisér John G. Avild-
sen. Mezi jeho nejznámější 
díla patří Rocky, za kte-
rého si v roce 1977 odnesl 
Oscara za nejlepší režii 
(na snímku), či tři první 
filmy Karate Kid. Avildsen 
měl rakovinu slinivky, řekl 
listu Los Angeles Times 
jeho syn Anthony.

Krátce

n Ridley Scott propojil 
Promethea s Vetřelci, 
sci-fi novinka Vetře-
lec: Covenant ovšem 
ukazuje, že by slavný 
tvůrce už měl s výlety 
do kosmu spíše skončit.

Iva Přivřelová

Na přelomu sedmdesátých 
a osmdesátých let byl britský 
filmař Ridley Scott holly-
woodským králem sci-fi, 
díky titulům Blade Runner 
a Vetřelec. Ke své slavné 
výpravě do vesmíru, kde 
vás nikdo neslyší křičet, se 
vrátil v době, kdy už Vetřelec 
jako série odumíral. Prequel 
nazvaný Prometheus sice 
ukázal Michaela Fassbende-
ra v dobré formě a vtipné roli 
androida, v kinech ovšem 
jeho příběh nedával moc 
smysl a z velkého návratu 
jedné z postav definujících 
žánr se stalo spíš velké 
zklamání. 

V tomto ohledu pak 
novinka Vetřelec: Covenant 
působí jako vylepšení. Pří-
běh víceméně drží pohro-
madě, a dokonce se snaží 
víc prozrazovat než mást. 
Film konečně odhalí, odkud 
se vzali vetřelci, ačkoliv 
zrovna v této oblasti příliš 
spoléhá na podivné meta-
fory odkazující na roman-
tické básníky a psychologii 
robotů.

Zbytek děje ovšem na-
vzdory rozluštění velkého 
tajemství skoro nepřekvapí. 

Tipy

ČT2 • dnes 21.55

FANTOM MORRISVILLU

Kultovní česká parodie 
na šestákové detektivky 
a mysteriózní příběhy režiséra 
Bořivoje Zemana s Oldřichem 
Novým v hlavní roli.

Vladimir 518: Ultra! Ultra!

Vydal: Big Boss
Hodnocení: 40 %

Petr Frinta

Novinka Ultra! Ultra! rappera 
Vladimira 518 přitahuje špatné 
recenze i pozornost inter-
netových trollů podobným 
způsobem jako před rokem 
album Orfeus jeho kolegy 
Jamese Colea.

Obě reakce mají přitom spo-
lečný základ. Nelze si nevšim-
nout rozporů, jimiž deska, 
její prezentace i hudebníkova 
osobnost přetékají, a pře-
devším fatálního přecenění 
vlastních schopností v po-
měru s až megalomanskými 
ambicemi.

Je to opravdu současný 
zvuk, anebo jen posté nasta-
vené retro? Je deska odvážně 
progresivní, anebo zoufale 
zaseknutá ve starém světě, 
staré škole a moderně by 
možná zněla vyjít před dese-
ti roky? Je Vladimir dooprav-
dy osobností nezávislé kultu-
ry, na niž se pasuje, anebo 
jen nohou ve dveřích otravné 
„korporátní“ kultury, jejímž 
je po Richardu Krajčovi vel-
vyslancem číslo dvě?

A pak samozřejmě, jak se 
sám hudebník ptá v úvodu 
písničky Krev není voda: 
„Bože, jak napsat text, když 

docházej slova?“ Rozuměj 
text formálně i obsahově 
o něčem, aniž by přitom nebyl 
stotřicátou variací na stejné 
téma s podevadesáté recyklo-
vanými obraty? 

To je jen zlomek otázek, 
které posluchači, není-li 
Vladimirovým nekritickým 
obdivovatelem, proběhnou 
hlavou. Odpovědí deska nabí-
zí málo, zato jasných. Pravidlo 
zacyklení platí nesmlouvavě 
pro každého, i pro ty, kteří 
před dvaceti lety skutečně 
byli kulturními vizionáři.

Za renomé Vladimir dnes 
vděčí spíše předchozímu 

Ultra! Ultra! je monumentem recyklace

Vetřelec: Covenant

(sci-fi, Británie/Austrálie/Nový 
Zéland/USA/Kanada, 122 minut)
Režie: Ridley Scott
Hrají: Michael Fassbender, 
Katherine Waterstonová, Billy 
Crudup, Danny McBride
Hodnocení: 50 %

Nepřekvapivý boj s vetřelci

katalogu a mimohudební-
mu portfoliu než kvalitě 
současných nahrávek. Ultra! 
Ultra! je monumentem 
recyklace a vyprázdnění, 
které kontrastují s přehnaně 
sebevědomou prezentací. 
A ano, napsat dobrý text 
může očividně nesnesitel-
ně bolet, stejně jako snaha 
desku doposlouchat. 

Autor je spolupracovníkem redakce

MÍSTO RIPLEYOVÉ. Nová hrdinka Danielsová (Katherine Waterstonová) zvyšuje celkové IQ posádky 
lodi Covenant.
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Několik astronautů, tento-
krát z kolonizační lodi Co-
venant, zopakuje osudovou 
chybu vydat se na nezná-
mou planetu, odkud už bez 
vetřelce neodejdou. Zbytek 
posádky zase chybuje, když 
se kolegy snaží zachránit. 
Bez ohledu na to, že má 
na starost podstatně větší 
počet životů hybernovaných 
kolonistů. 

Aby se vývoj posouval 
od sci-fi k hororu, tvůrci 
nedokázali zajistit ničím 
lepší než tím, že proměnili 
většinu postav v nelogicky 
přemýšlející, hysterické, 
nezodpovědné a někdy až 
komicky neschopné figurky, 
jejichž nevyhnutelná smrt 

se nás pak ani příliš nedo-
týká.

V hlavě to má relativně 
srovnané jen nový android 
s tváří Michaela Fassbende-
ra jménem Walter a hlavní 
hrdinka v podání Katherine 
Waterstonové. Jen díky nim 
přítomná lidská hloupost ne-
otravuje tolik jako například 
ve sci-fi Život.

I tak ale nový Vetřelec 
musí spoléhat hlavně na 
Scottův cit, ač už trochu 
mechanický, pro vizuál 
vesmírného světa. Jeho 
chaotické akce, když na lidi 
ze všech stran útočí příšery, 
mají potřebnou intenzitu. 
Stejný přístup zahrnující 
řadu rychlých střihů akorát 

už pak tolik nefunguje v poz-
dější bitce dvou postav.

Na velkém plátně epické, 
temné obrazy vypadají stále 
dobře, ač známě. Scott pořád 
ještě umí točit. Přesto je 
dobře, že nový Blade Runner 
dostal na starosti nikoliv on, 
ale Denis Villeneuve.

Autorka je spolupracovnicí redakce
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KRÁTKÁ NÁVŠTĚVA. O de-
setitisících českých občanů, 
kteří studují či pracují ve Velké 
Británii, a o tom, jaký bude 
jejich osud po britském odchodu 
z Evropské unie, hovořil český 
prezident Miloš Zeman při páteč-
ní zhruba půlhodinové audienci 
u britské královny Alžběty II. (1). 
Podle prezidenta se však návště-
va v Buckinghamském paláci 
odehrála ve stínu tragického 
požáru výškového domu, který si 
minulý týden v Londýně vyžádal 
58 mrtvých a desítky zraně-
ných a pohřešovaných. Během 
následného setkání s britským 
ministrem zahraničí Borisem 
Johnsonem (2) se český prezi-
dent mimo jiné pozastavil nad 
rozhodnutím britského soudu 
kvůli osvobození útočníka, který 
loni v září v Londýně usmrtil 
českého občana. Zeman v pátek 
také položil věnec k památníku 
bitvy o Británii (3) a v rezidenci 
českého velvyslance předal 
vyznamenání českým a sloven-
ským veteránům, kteří za druhé 
světové války sloužili v RAF. 
Mezi nimi i čtyřiadevadesáti-
letý bývalý člen RAF Ivan Oto 
Schwarz, který obdržel medaili 
Za hrdinství (4).
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Evropa chce sjednotit  
svou energetiku

Zatímco americký prezident 
Donald Trump oznámil 
odstoupení od světové 
klimatické dohody z  Paříže, 
EU naopak více sází na čisté 
energie. Rozsáhlý návrh 
legislativních opatření, 
tzv. Zimní energetický 
balíček vydaný v listopadu 
minulého roku Evropskou 
komisí, má výrazně změnit 
evropskou energetiku, 
přičemž cílem má být její 
sjednocení. 

Balíček projednávaný nyní Evrop-
ským parlamentem, který musí 
spolu s členskými zeměmi Rady EU 
návrhy schválit, si stanovil tři zá-
kladní cíle. Do roku 2030 chce snížit 
emise skleníkových plynů  
o 40 procent proti roku 1990, dále 
zvýšit energetickou efektivnost, to 
je uspořit 30 procent, a v neposled-
ní řadě zvýšit podíl obnovitelných 
zdrojů v energetice na celkových  
27 procent.

Evropský plán má mít i jasné 
ekonomické přínosy: opatření v níz-
kouhlíkové energetice vytvoří podle 
předpokladů až 900 tisíc nových pra-
covních pozic, dojde ke zvýšení HDP 
o jedno procento, v unii se celkem 

uspoří 58 miliard eur na energiích 
k roku 2030. Balíček má od roku 2021 
mobilizovat veřejné a soukromé 
investice ve výši až 177 miliard eur 
(více než 4,5 bilionu korun) ročně.

Co balíček obsahuje

Zimní balíček obsahuje osm legisla-
tivních návrhů a dalších nelegisla-
tivních dokumentů, podle kterých 
se má řídit vytváření evropské 
energetické unie.

Stěžejní otázkou energetické 
reformy je podle analýzy serveru 
EurActiv zajištění bezpečných dodá-
vek elektrické energie, která by měla 
pocházet z nízkoemisních zdrojů 

a její cena by měla být dostupná pro 
všechny spotřebitele. Proto komise 
svůj balíček pojmenovala „Čistá 
energie pro všechny Evropany“.

Soubor návrhů má zajistit lepší 
fungování trhu s elektřinou, zvýšení 
podílu obnovitelných zdrojů v ener-
getice, větší energetické úspory a po-
stupné utlumování výroby elektřiny 
z uhlí. Důraz přitom komise klade 
na energetickou účinnost a na roli 
spotřebitelů, kteří by do budoucna 
měli mít vůči dodavatelům energie 
silnější postavení.

Spotřebitelé v centru dění

Podle místopředsedy Evropské komi-
se odpovědného za energetickou unii 
Maroše Šefčoviče je balíček přelo-
mový díky posílení role spotřebitele 
na trhu s energií. Komise chce, aby 
spotřebitelé v celé EU měli lepší mož-
nosti výběru dodavatele a přístup k  
nástrojům pro srovnávání cen energií. 
Podle jejích propočtů totiž rozdíl mezi 
cenami aktuálního dodavatele a nej-
výhodnější možné nabídky na trhu 
průměrně tvoří 50 eur (1350 korun) 
ročně. Komise chce například urychlit 
rozmisťování chytrých měřáků (smart 
meters), které si budou moci lidé vyžá-
dat od svých dodavatelů. 

Podle komise by měli mít lidé také 
lepší možnost vyrábět elektřinu pro 
vlastní spotřebu, ukládat ji a prodá-
vat její přebytky na trhu. Pomoci by 
k tomu měly i klesající ceny solár-
ních panelů na střechy a dalších ma-
lých zařízení pro výrobu elektřiny.

Specificky se komise zabývá 
i otázkou energetické chudoby, tedy 
stavu, ve kterém si někteří lidé ne-
mohou dovolit například dostatečně 
vytápět svůj byt. V balíčku mimo jiné 
navrhuje, že by členské země mohly 
zajišťovat energetické standardy 
sociálního bydlení. Krátkodobě by 
prý mohly pomoci také speciální 
sociální tarify. 

Spotřebitelům by měla prospět 
i nová opatření týkající se takzva-
ného ekodesignu. Díky nim by se 
na evropském trhu měly prodávat 
jen energeticky úsporné spotřebiče. 

Energetická účinnost  
na prvním místě

Komise se v balíčku znovu hlásí 
ke svému heslu, podle kterého je 

CENTRUM EU. 
Evropský parlament 
(budova na snímku) nyní 
projednává takzvaný 
Zimní energetický 
balíček.
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S nabídkou na míru od ČEZ máte jistotu výhodných 
cen energií až do konce roku 2020.

Obraťte se na ČEZ a nechte si nabídnout řešení přímo 
pro vaši fi rmu. Dokážeme vám uspořit až 15 % z ročního 
vyúčtování oproti základnímu produktu dominantních 
dodavatelů. Zavolejte na 371 100 100, zadejte 911 
a my se vám začneme ihned věnovat.

Ulehčete si život unikátními produkty 
a službami od ČEZ.

www.cez.cz/smestavebnictvi 
Volejte 371 100 100

JSME S VÁMI. SKUPINA ČEZ

Nižší náklady 
až o 15 % každé 
fi rmě přijdou vhod
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nejlepší energie právě ta, kterou není 
potřeba vyrobit. Návrh přepracova-
né směrnice o energetické účinnosti 
(Energy Efficiency Directive – EED) 
přináší celoevropsky závazný cíl 
pro zvýšení energetické účinnosti 
do roku 2030 o 30 procent. Konkrét-
ně to znamená, že členské země by 
do roku 2030 měly snížit svou spo-
třebu energie minimálně o 27 pro-
cent oproti předpokládané spotřebě, 
se kterou počítá evropský scénář 
vypočítaný v roce 2007. Původně byl 
cíl 30 procent, ale po diskuzi s člen-
skými zeměmi EU byl zmírněn.  

Úsporné a efektivní budovy

Velký důraz klade komise na šetře-
ní energií v budovách, které v EU 
odpovídají za 40 procent spotřeby. 
Kvalitou budov se zabývá návrh 
přepracované směrnice o energetic-
ké náročnosti budov. Cílí na urych-
lení renovace budov v evropských 
zemích. Dvě třetiny z nich totiž byly 
postaveny v době, kdy 
energetické standardy 
neexistovaly, a renova-
ce probíhá jen tempem 
okolo jednoho procenta 
ročně. Směrnice to chce 
změnit a do poloviny 
století sektor budov 
dekarbonizovat. 

Budovy by ovšem 
podle komise neměly 
být jen energeticky 
úsporné, ale také „inte-
ligentní“. To znamená, 
že by měly využívat ICT 
a další moderní tech-
nologie. Návrh počítá 
například s tím, že budovy s více než 
deseti parkovacími místy by měly 
disponovat stanicemi pro nabíjení 
elektromobilů.

Fungování trhu s elektřinou

Velkou pozornost mezi hráči v ener-
getice budí navržená nová pravidla 
pro fungování trhu s elektřinou, 
která mají vytvořit rovné podmínky 
pro různé druhy zdrojů, umožnit 
flexibilnější obchodování s elektři-
nou a zvýšit objemy přeshraničního 
obchodu. Lépe by spolu měli spolu-
pracovat provozovatelé přenosových 
soustav jednotlivých členských 
zemí, komise ale také počítá s posíle-
ním role evropského regulátora. 

Klíčovým krokem v integraci 
energetických systémů zemí EU 
by mělo být vytvoření regionál-
ních provozních center (Regional 
Operational Centres – ROC), která 
by měla převzít část pravomocí a po-
vinností národních provozovatelů 
přenosových soustav. Podle komise 
jde o kompromis mezi nezbytnou 
regionální spoluprací při zajištění 
spolehlivosti provozu propojeného 
evropského systému a odpovědností 
každého členského státu za bez-

pečnost dodávek. S tímto plánem 
ale nesouhlasí řada členských zemí 
včetně ČR.

Jednička  
v obnovitelných zdrojích

Další z cílů, které si má EU podle 
komise klást, je dosáhnout světového 
prvenství v obnovitelných zdrojích. 
Součástí balíčku je také cíl pro podíl 
obnovitelných zdrojů na konečné 
spotřebě energie, který má za celou 
EU v roce 2030 dosáhnout 27 pro-
cent. Pro jednotlivé země ale není cíl 
závazný, podobně jako je tomu u cíle 
pro energetickou účinnost. I proto 
komise představila systém správy 
energetické unie (tzv. governance). 
Podle něj mají členské státy už příští 
rok připravit národní plány, podle 
kterých chtějí v budoucnu zvyšovat 
podíl OZE a šetřit energií a plnit také 
další dílčí cíle, které energetická unie 
stanoví. Pokud se individuální cíle 
jednotlivých zemí dohromady ne-

vyrovnají evropskému 
závazku pro obnovitel-
né zdroje, počítá komise 
s vytvořením celoev-
ropského fondu pro 
podporu jejich rozvoje. 
Členské státy by pak 
do něj musely přispívat.

Příležitosti pro ČR

Součástí balíčku je také 
podpora ukládání ener-
gie. Nová pravidla by 
měla umožnit vstoupit 
na trh inovacím, tak 
aby je nediskriminovaly 

zavedené energetické společnos-
ti. Právě cenově dostupné baterie 
mohou zvýšit využitelnost solárních 
elektráren nebo větrných turbín 
a urychlit nástup elektromobility. 

Jde i o zajímavou příležitost pro 
české domácnosti v rodinných nebo 
bytových domech. Střešní foto-
voltaické systémy mohou v Česku 
vyrábět v roce 2030 ročně 3,5–5tera-
watthodin elektřiny. Příležitosti pro 
naplnění české části evropské stra-
tegie jsou tedy dostupné. Vyšší podíl 
obnovitelných zdrojů pomůže Česku 
snížit závislost na fosilních palivech 
i zvýšit energetickou soběstačnost 
země. 

Obrovskou příležitostí je také 
akumulace energie. Jen od roku 
2010 klesly ceny lithiových baterií 
o desítky procent. Agentura Blo-
omberg očekává, že do 15 let budou 
stát baterie třetinu dnešní ceny. 
Rozvoj ukládání energie je šancí pro 
průkopníky tohoto oboru, jakým 
jsou například Tesla a Panasonic. 
Řešení mohou přinést také nové ná-
pady. Například český patent baterií 
HE3DA nebo projekt vanadových 
redoxních průtočných baterií vzešlý 
z VŠCHT Praha a Západočeské uni-
verzity v Plzni.  Alena Adámková

Na nedávném setkání energetic-
kých odborníků, na kterém se 
diskutovalo o roli Česka v evrop-
ské energetice, člen představen-
stva ČEZ Pavel Cyrani prohlásil, 
že ne všechny země EU postupují 
v souladu se společnou evropskou 
energetickou politikou, takže 
při její tvorbě by se to mělo vzít 
v potaz.

Podle Cyraniho Německo je 
na jednu stranu jednoznačně pre-
miantem v oblasti obnovitelných 
zdrojů. Na druhou stranu si požá-
dá Evropskou komisi tu o výjimku 
na rezervu uhelnou, tu o výjimku 
na rezervu zimní, tu o výjimku 
na rezervu plynovou. „Mimocho-
dem všechny ty výjimky dostane. 
To znamená, že ta myšlenka vol-
ného obchodu dostává na frak i ze 
strany Německa,“ doplnil Cyrani.

V nesouladu se společnou 
energetickou politikou podle něj 

postupuje i Polsko, které osm let 
neumožňuje přeshraniční obchod 
s elektřinou. „Uměle díky zavře-
ným hranicím udržuje vyšší cenu 
elektřiny, než by byla skutečná, 
kdyby se obchodovalo napříč 
hranicemi. Díky tomu zprostřed-
kovaně dotuje svůj uhelný byznys, 
aby udrželo sociální smír,“ uvedl 
Pavel Cyrani.

Česká repoblika by proto podle 
něj měla při schvalování dalších 
materiálů v Bruselu, například 
takzvaného zimního balíčku, tento 
stav vzít v potaz. „Jako země musí-
me postupovat pragmaticky. Vidět, 
k čemu se přihlásí ostatní, hlídat si 
některé svoje zájmy,“ dodal Cyrani. 
Uvedl, že ČEZ zimní balíček vítá, 
je ale třeba ohlídat, aby ČR nebyla 
jediná, která ho bude plně apliko-
vat, a tím pádem nebyla znevýhod-
něna.

  /čtk/

ČEZ: K zimnímu balíčku 
přistupujme pragmaticky

Na evropském 
trhu by 
se měly 
prodávat jen 
energeticky 
úsporné 
spotřebiče
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32,59 31,34
Španělsko

30,29 30,15
Maďarsko

40,69 34,02
Řecko

33,83 31,02
Chorvatsko

28,18 27,61
Bulharsko

30,50 29,48
Česko

37,18 31,15
Německo

39,34 28,05
Polsko

36,94 32,53
Francie

benzin nafta

41,31 37,26
Itálie

34,26 30,59
Slovensko

31,67 29,37
Rakousko
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Organizace zemí 
vyvážejících ropu (OPEC) 
na konci května prodloužila 
svou dohodu o omezení 
těžby na dalších devět 
měsíců. Těžební limity 
by měly zamezit dalším 
propadům cen ropy, které 
země vyvážející tuto 
komoditu v posledních 
letech trápí. Ve hře je 
však celá řada dalších 
faktorů, které OPEC pod 
kontrolou nemá, například 
rostoucí objem těžby z tzv. 
ropných písků a z břidlic 
ve Spojených státech, velký 
vliv má ale i Čína. Proto 
ceny ropy stále kolísají 
a výrazně nestoupají, což 
je před letní sezonou dobré 
hlavně pro motoristy.

OPEC se spolu s dalšími zeměmi 
ke konci loňského roku dohodl 
na snížení těžby ropy v letošním 
prvním pololetí celkově o zhruba  
1,8 milionu barelů denně, což je 
kolem dvou procent světové produk-
ce. Snahou producentů bylo snížit 
světové zásoby vytěžené suroviny 
poté, co rostoucí převis produkce 
srazil od roku 2014 světové ceny 
ropy na polovinu a příjmy produ-
centských zemí prudce klesly. Byla 
to ze strany OPEC první dohoda 
o omezení těžby za 15 let.

Dohoda přispěla k vytlačení 
cen ropy nad 50 dolarů za barel, 
dál už ale ceny vzhledem k na-
dále vysokým zásobám nerostly. 
Saúdská Arábie a Rusko se proto 
v květnu shodly na potřebě dohodu 
prodloužit o dalších devět měsíců, 
aby se zásoby konečně podstatně 
snížily, a tím se obnovila rovnováha 
na trhu.

Růst cen po loňské dohodě nevedl 
k žádoucímu snížení zásob zejména 
proto, že podnítil k oživení produk-
ce v USA, které nejsou účastníky 
dohody. Těžba ve Spojených státech 
tak od loňska vzrostla o zhruba 
deset procent, což smazalo asi po-
lovinu objemu redukce OPEC a jeho 
partnerů.

Ceny ropy jako na houpačce, 
benzin zlevňuje

34,64 31,34
Slovinsko

Před jednáním se objevily 
náznaky, že státy by mohly při-
stoupit k prohloubení těžebních 
škrtů. Výbor ministrů ale doporučil 
nechat objem redukce na dosavadní 
úrovni. Někteří investoři doufali, že 
účastníci sjednají dohodu na hlub-
ším snížení produkce a ropa na to 
reagovala poklesem. Navíc se stále 
objevují zprávy o rostoucím objemu 
těžby z ropných písků a z břidlic 
v USA, což ceny sráží dolů. Zásoby 
ropy tam vzrostly o 3,3 milionu bare-
lů. Analytici přitom očekávali jejich 
pokles. Vzrostly i zásoby zpracova-
ných produktů. Nadměrné dodávky 
jsou patrné i na trzích v Asii, kde 
obchodníci ukládají přebytečnou 
ropu do plovoucích zásobníků. Proto 
se ceny ropy stále pohybují kolem  
50 dolarů za barel.

Ve hře je i Čína
Podle Nicka Cunninghama, komen-
tátora Oilprice.com, by se měly ale 
ropné země zaměřit především 
na Čínu. „Pokud byste chtěli vědět, 
kde se skrývá riziko, není to v roz-
hodnutí OPEC, v intenzitě americké 
poptávky nebo v globálních záso-
bách. Myslím, že velkým zdrojem 
znepokojení je Čína,“ vyjádřil 
stejný názor i prezident společnosti 
Prestige Economics Jason Schenker 
pro CNBC. 

Čínská ekonomika má na trh 
s ropou obrovský dopad, avšak ne 
ze strany nabídky, ale především 
ohledně strany poptávky. Čína je 
největším dovozcem ropy na světě 
a Mezinárodní energetická agentura 
(International Energy Agency, IEA) 
očekává, že v letošním roce se tamní 

ekonomika stane jedním z největ-
ších zdrojů růstu poptávky. Podle 
odhadu by Čína měla do konce roku 
zvýšit import ropy až o 400 tisíc 
barelů denně. 

Vzhledem k pozitivnímu hos-
podářskému vývoji čínský import 
surové ropy výrazně roste už od  
devadesátých let. Vzhledem k po-
klesu domácí produkce bude přitom 
dovoz muset vzrůst nejen kvůli 
rostoucí ekonomice, ale také kvůli 
tomu, aby vykompenzoval onen 
domácí výpadek. Čínská poptávka by 
měla v blízké době výrazně přispět 
ke vzkříšení cen černého zlata.

Motoristy čeká levné léto 

Přetrvávající nízké ceny ropy se 
nelíbí zemím OPEC ani Rusku, ale 

Aktuální ceny pohonných hmot  
ve vybraných evropských 
státech (v Kč za litr):

Pramen Finlord, u ČR CCS.
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dovozci ropy i motoristé mohou být 
spokojeni. 

„Mezi výherce patříme jednoznač-
ně i my, neboť drtivou většinu naší 
spotřeby ropy a plynu pokrýváme 
z dovozů. Kromě nízkých cen ropy 
nyní těžíme i z posílení koruny, které 
nastalo po uvolnění závazku ČNB 
a oslabení dolaru vůči euru,“ kon-
statuje makroekonomický analytik 
Generali Investments CEE Martin 
Pohl.

Jen v květnu korunová cena ropy 
poklesla o 2,5 procenta a od začátku 
roku je nižší o 15 procent. To bude 
mít příznivý dopad nejen na ceny 
pohonných hmot, ale i na ceny plynu 
a dalších energií, neboť jejich ceny 
jsou na ropu nepřímo navázány. Spo-
třebitelům tak podle Pohla zbude 
více peněz na ostatní výdaje a nízká 
inflace dovolí pokračování uvolněné 
měnové politiky u nás i v Evropě.

Zatímco dříve před létem ceny 
pohonných hmot dlouhodobě rostly, 
letos řidiče – podobně jako loni – 
čeká příznivá zpráva. Ceny benzinu 
a nafty klesají. Na některých pum-
pách už spadla cena za litr nafty pod 
26 korun a u benzinu pod 28 korun. 
Pro řidiče chystající se na dovole-

pokud jedete do Itálie, tankováním 
v Rakousku výrazně ušetříte. V Itálii 
patří ceny benzinu a nafty k nejvyš-
ším v Evropě. 

Při tankování v zahraničí pla-
tí podobné pravidlo jako v České 
republice: chcete-li ušetřit, sjeďte 
z dálnice. „Ceny na dálnicích bývají 
zhruba o dvacet centů na litr vyšší. 
Doporučujeme sjet do města a raději 
si zajet třeba pět kilometrů, ušetří 
se tím dost,“ uvádí Petr Vomáčka, 
mluvčí ÚAMK. Vomáčka ovšem upo-
zorňuje, že pokud zemí projíždíte 
v noci, tankování nemusí být vůbec 
výhodné, jak se zdá z přehledu prů-
měrných cen. V Rakousku, Německu 
nebo ve Švýcarsku totiž v nočních 
hodinách ceny zvyšují. A připomíná 
fakt, že do některých zemí je zakáza-
ný dovoz pohonných hmot v kanys-
trech. V Itálii kvůli tomu dokonce 
hrozí pokuta přes sedm tisíc eur. 

Průměrné ceny pohonných hmot 
v jednotlivých zemích se značně liší 
podle regionů, podobně jako v Česku. 
Velké rozdíly jsou rovněž v cenách 
dle typu paliva: zatímco v Německu 
je aktuálně často nafta levnější než 
u nás, benzin se tam kupovat nevy-
platí.  Alena Adámková

nou je dobrá zpráva, že cena padá 
i v zahraničí.

„Výhled je příznivý, v příštích dvou 
týdnech může jít cena dolů o 20 až 
30 haléřů,“ říká analytik společnosti 
Finlord Boris Tomčiak. Cena moto-
rových paliv klesá už několik týdnů 
a důvodů je víc. Podle Tomčiaka 

zhruba ze čtyř pětin pokles táhne 
cena ropy, která se vrátila pod hod-
notu 50 dolarů za barel a čeká se spíš 
další zlevnění. 

Podle Tomčiaka je reálné, že se 
ceny dostanou na úroveň loňského 
léta, kdy byly ještě zhruba o korunu 
na litr nižší, než jsou teď. „Cena  
25 korun za litr nafty je reálná,“ míní 
spolumajitel sítě čerpacích stanic 
Tank-Ono Jiří Ondra. 

Pro řidiče chystající se na dovo-
lenou je dobrá zpráva, že tanko-
vání zlevňuje i v cizině. Srovnání 
s evropskými zeměmi ukazuje, že 
ceny v Česku jsou spíše lehce pod 
průměrem. Nejdražší benzin je podle 
statistik v Itálii a v Řecku, nejlevněji 
je naopak v Polsku a v Bulharsku. 

Rozdíly mezi jednotlivými země-
mi se však v posledních letech spíše 
snižují, klesá tak výrazně i podíl 
přeshraniční turistiky za levnějším 
tankováním. I když stále spousta 
lidí automaticky tankuje na posled-
ní české čerpací stanici, ne vždy se 
letos vyplatí plnou nádrž kupovat 
v Česku. Stejně tak je záhodno při 
průjezdu více zeměmi přemýš-
let, kde doplnit palivo. Například 

Při tankování v zahraničí platí podobné 
pravidlo jako v České republice: chcete-li 
ušetřit, sjeďte z dálnice.
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Vyměnit starý kotel za nový 
díky kotlíkovým dotacím 
a současně zateplit dům 
s programem Nová zelená 
úsporám bude od září 
výhodnější. K dotacím 
z programu Nová zelená 
úsporám (NZÚ) přibude 
dotační bonus až 40 tisíc 
korun pro ty, kteří oba tyto 
programy zkombinují. 

Navíc se v Nové zelené úsporám 
rozšiřuje nabídka dotací v oblasti 
solárních systémů, finanční podpora 
fotovoltaických elektráren dosáhne 
až 150 tisíc korun u větších systé-
mů. O obě novinky mohou majitelé 
rodinných domů žádat od 4. září 
letošního roku. 

Zatímco pro domácnosti jsou 
určeny kotlíkové dotace, které roz-
dělují kraje, vlastníci nebo staveb-
níci rodinných a bytových domů, 
tj. i podnikatelé, firmy, ale i města 
a obce či společenství vlastníků 
bytových jednotek mohou získat 
peníze z programu Nová zelená 
úsporám a z různých výzev OP 
Životní prostředí. 

„Nově chceme motivovat všechny 
domácnosti, které dosud energeticky 
úsporná opatření svých nemovitostí 
a výměnu starého kotle odkládaly. 
Pokud zkombinují nákup kotle ze 
druhé vlny kotlíkových dotací, která 
odstartuje ve většině krajů v září, 
a zateplení s podporou z programu 
Nová zelená úsporám, dostanou 
navrch bonus až 40 tisíc korun,“ 
vysvětlil ministr životního prostředí 
Richard Brabec. 

Na co konkrétně se bonus vzta-
huje, upřesnil Petr Valdman, ředitel 
Státního fondu životního prostředí 
ČR, jehož úřad dotace administru-
je: „Bonus získají ty domácnosti, 
které zkombinují žádost o dotaci 
na zateplení, výměnu oken a dveří či 
instalaci solárního systému s dota-
cí na výměnu kotle na tuhá paliva 
za jiný úsporný zdroj tepla. Uplatnit 
nárok na bonus je možné nejpozději 
do dvou let od získání dotace na nový 
kotel. Žadatel si tedy může požádat 
letos na podzim o kotlíkovou dotaci 
a třeba na jaře příštího roku požádá 
na SFŽP ČR o dotaci na zateplení.“ 

Ještě více uspoří domácnosti 
v oblastech s nejvíce znečištěným 

Kotlíkové dotace a Nová zelená 
úsporám od září s novinkami 

Program běží nepřetržitě, o do-
taci je možné požádat kdykoliv až 
do roku 2021 nebo do vyčerpání 
prostředků v programu. Program 
Nová zelená úsporám je financován 
z výnosů z emisních povolenek, 
o něž se rovným dílem dělí program 
Nová zelená úsporám a ministerstvo 
průmyslu a obchodu. 

Kotlíková dotace  
bude i pro chudší

Dalších zhruba pětatřicet tisíc čes-
kých domácností dosáhne na státní 
dotaci, která jim zaplatí velkou část 
peněz na výměnu zastaralého kotle. 
Ministerstvo životního prostředí 
přichystalo ve druhé vlně takzva-
ných kotlíkových dotací bezmála 
3,5 miliardy korun. Kotlíkové dotace 
odstartují letos na podzim.

Tentokrát však na ně dosáhnou 
i méně movití lidé, kteří nemají dost 
peněz na další stavební opatření, kte-
rá sníží energetickou náročnost jejich 
domu. Doposud byla výměna oken či 
zateplení fasády mnohdy limitující 
podmínkou získání dotace. „Touto vý-
znamnou novinkou – že lidé nebudou 
muset provádět mikroenergetická 
opatření – ulevíme nejen finančně, ale 
i administrativně žadatelům a záro-
veň budeme moci z uspořených peněz 
podpořit výrazně více domácností. 
Celá půlmiliarda korun tak půjde rov-
nou na výměnu zdrojů,“ vypočítává 
ministr Richard Brabec. 

Dotace budou poskytovány na vý-
měnu starých kotlů na tuhá paliva, 
které nesplňují podmínky alespoň 
3. třídy dle EN 303-5 za tepelné 
čerpadlo, kotel na biomasu (s ručním 
i automatickým přikládáním), plyno-
vý kondenzační kotel nebo kombino-
vaný kotel na uhlí a biomasu (pouze 
s automatickým přikládáním). Nově 
ale nebudou podporovány kotle čistě 
na uhlí. 

„Nově nebudeme podporovat kotle 
čistě na uhlí, ale pouze automatické 
kombinované kotle na uhlí a bioma-
su. Zájem o čistě uhelné kotle byl 
totiž v první výzvě minimální, tyto 
kotle tvořily pouhých 12 procent ze 
všech podaných žádostí,“ informuje 
ministr Richard Brabec.

Výše kotlíkové dotace se odvíjí 
od typu kotle. Nejvyšší částku, tedy 
80 procent, je možné získat na kotel 
na biomasu a tepelné čerpadlo, 75 
procent na plynový nebo kombino-
vaný kotel. /aa/

ovzduším, kde jsou opakovaně pře-
kračovány limity škodlivých látek. 
„Pro majitele domů v těchto oblas-
tech i nadále platí finanční zvýhod-
nění ve výši 7,5 tisíce korun v rámci 
kotlíkových dotací, které se naplno 
rozjedou na podzim,“ dodal Brabec. 

Další novinky cílí na uživatele 
solárních systémů 

Nově se poskytuje podpora 
na pořízení solární fotovoltaické 
elektrárny s vyšším instalovaným 
výkonem (více než čtyři tisíc kWh/
rok) a s dotací až 150 tisíc korun 
a zároveň nově nabízí dotaci i těm 
žadatelům, kteří již peníze na solár-
ní systém získali, ale rádi by ho dále 
rozšířili a zefektivnili. Domácnosti 
mohou začít žádat od čtvrtého září 
letošního roku. 

„Nově zavedená oblast podpo-
ry na pořízení větší fotovoltaické 
elektrárny otevírá možnost získat 
podporu i na domy s vyšší spotřebou 
elektřiny. Vyrobenou energií mohou 
majitelé vytápět dům, ohřívat vodu 
i dodávat elektřinu do vnitřních roz-
vodů domu. Energii, kterou v domě 
nespotřebují, mohou akumulovat 

a večer s ní například dobít elektro-
mobil,“ vysvětluje Petr Valdman. 

Ti žadatelé, kteří si solární systém 
už dříve s dotací Nová zelená úspo-
rám pořídili, mají od září možnost 
ho rozšířit na sofistikovanější 
systém. „V praxi to znamená, že 
například solární termický systém 
pro přípravu teplé vody budou moci 
rozšířit a využívat ho i pro vytápění 
nebo si budou moci pořídit další 
fotovoltaické baterie ke stávajícímu 
fotovoltaickému systému, tak aby 
dosáhli na vyšší účinnost,“ doplňuje 
Petr Valdman, s tím, že pro přiznání 
dotace musí dojít ke zvýšení celkově 
využitelného zisku v budově o 20 
procent oproti předchozí žádosti. 

Dotační program ministerstva 
životního prostředí Nová zelená 
úsporám běží od roku 2014. Státní 
fond životního prostředí ČR, který 
program administruje, přijal na  
24 tisíc dotačních žádostí na více než 
5 miliard korun, z nichž vyplatil dvě 
miliardy korun. Finanční podpora 
směřuje na energeticky úsporné 
renovace rodinných a bytových 
domů, výstavbu domů v „pasivním“ 
standardu a na instalaci obnovitel-
ných zdrojů energie. 

ZÍSKAT DOTACI. U středočeského hejtmanství v pražské Zborovské ulici čekalo  
20. dubna letošního roku ráno kolem 400 lidí kvůli dotacím na nové kotle. 
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Téměř 60 procent elektrické energie 
vyrobené loni v Libereckém kraji 
pocházelo z alternativních zdrojů, 
jako jsou solární, vodní nebo větrné 
elektrárny. Podle statistik Energe-
tického regulačního úřadu (ERÚ) se 
loni v kraji vyrobilo téměř 363 giga-
watthodin (GWh) elektrické energie. 
Největším zdrojem jsou solární pa-
nely, které v uplynulém roce do sítě 
dodaly více než 102,8 GWh.

Na celkové produkci elektřiny  
v Česku se přitom alternativní zdroje 
loni podílely jen z 5,6 procenta. Hlav-
ním zdrojem byly parní elektrárny. 
Dodaly 55 procent z 83 301 GWh 
elektrické energie, které se v zemi 
vyrobily.

Podhorský Liberecký kraj není po-
dle odborníků z pohledu slunečního 
záření nejvhodnější lokalitou, přesto 
jsou v regionu solární elektrárny  
s celkovým instalovaným výkonem 
107,8 megawattu (MW). Největší 
boom zažily solární elektrárny v Li-
bereckém kraji v roce 2010. Zatímco 
v roce 2009 dosahoval instalovaný 
výkon v kraji jen 3,6 MW, o rok poz-
ději stoupl díky výhodným výkupním 
cenám třicetinásobně na 105,6 MW. 
V posledních letech už kvůli méně 
výhodným podmínkám přibývají jen 
domovní solární elektrárny.

Ještě v roce 2011 byly největším al-
ternativním zdrojem elektřiny v kraji 
vodní elektrárny. Teď ale za těmi so-

Elektřina z alternativních zdrojů 
v Libereckém kraji převažuje

lárními výrazně zaostávají, přestože 
jich přibývá. Na konci loňského roku 
byly v kraji vodní elektrárny o celko-
vém instalovaném výkonu  
25,8 MW, které za celý rok do sítě 
dodaly více než 64 GWh elektrické 
energie. I když výroba elektřiny 
stoupla meziročně o šest procent, 
ve srovnání s rokem 2011 byla o 39 
procent nižší. Důvodem je zejména 
sucho, kvůli kterému v posledních le-
tech ubývá vody v potocích a řekách 
v kraji.

Větrné elektrárny dodaly loni 
do sítě více než 44 GWH elektřiny,  

o 16 procent méně než před rokem. 
V kraji jsou dvě desítky větrných 
elektráren o instalovaném výkonu 
24 MW, většinou na Frýdlantsku.  
V posledních letech přibývaly v kraji 
jen jednotlivé stožáry, letos se ale  
u Hrádku nad Nisou staví nový 
větrný park se 13 elektrárnami 
o celkovém instalovaném výkonu 26 
MW. „Stavba rychle postupuje, už 
navážejí tubusy a listy,“  upozornil 
hrádecký starosta Josef Horinka 
(Hrádek potřebuje změny!). Projekt 
se připravoval od roku 2008, došlo 
na něj ale až letos.  /čtk/

Vloni jezdily 
dva miliony 
elektromobilů
Počet automobilů s elektrickým 
pohonem na silnicích po celém 
světě se v loňském roce zdvoj-
násobil na rekordní dva miliony 
z jednoho milionu v roce 2015. 
Uvedla to Mezinárodní agentura 
pro energii (IEA).

Podíl automobilů s elektrickým 
pohonem na celkovém počtu osob-
ních vozů zatím dosahuje pouze 
0,2 procenta. 
Do roku 2020 by se podle agentury 
IEA mohl počet vozů s elektrickým 
pohonem vyšplhat na devět až  
20 milionů a do roku 2025 na 40 
až 70 milionů. Většímu rozmachu 
elektrických automobilů brání 
mimo jiné vysoké ceny baterií. 
V uplynulých letech sice baterie 
díky technologickému pokroku 
a masovější produkci zlevnily, 
výrobní náklady u elektromobilů 
jsou však stále vyšší než u vozů 
se spalovacím motorem. Proto 
jsou podle IEA pro větší rozšíření 
elektromobilů důležité finanční 
pobídky, jako jsou například daňo-
vé úlevy.

Trh s elektrickými automobily 
se zatím koncentruje v omezeném 
počtu států. Zhruba 95 procent 
prodejů se uskutečňuje v pouhých 
deseti zemích, a to v Číně, Spoje-
ných státech, Japonsku, Kanadě, 
Norsku, Británii, Francii, Německu, 
Nizozemsku a Švédsku, napsala 
agentura Reuters.  /čtk/
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Alternativ je k dispozici poměrně 
mnoho, ale jejich reálnému široké-
mu uplatnění stojí v cestě především 
prakticky (zatím) nepřekonatelná 
ekonomická efektivnost. Proto 
ve srovnávání s naftou a benzinem 
stále prohrává především elektřina, 
ale stejně tak relativně slibný vodík 
či „bionafta“ nebo etanol a další. 
Rovnocenným soupeřem se již ale 
jeví Compressed Natural Gas CNG.

Stlačený zemní plyn je významně 
čistší alternativou k benzinu a naftě, 
ale také k LPG, kapalnému ropnému 
plynu. Podpora a rozvoj infrastruktu-
ry CNG v Česku směřují k až  
10 procentům podílu těchto vozidel 
v provozu. Cena plynu je významně 
nižší než u klasických paliv, měrnou 
jednotkou na plnicích stanicích je 
kilogram, který odpovídá přibližně 
1,4 l benzinu, respektive 1,3 l nafty. Při 
přepočtu na stejné jednotky je jasně 
nejlevnějším palivem, je zatížen men-
ší daní než jiná paliva a flotily vozidel 
spalujících CNG mohou být osvobo-
zeny od silniční daně. Vývoj spo-
třební daně CNG: v letech 2007–2011 
nulová sazba; 2012–2014 již 500 Kč 
/tunu (0,36 Kč/m³); 2015–2017 sazba 
1000 Kč/t (0,7 Kč/m³); 2018–2019 
sazba 2000 Kč/t (1,4 Kč/m³); od roku 
2020 sazba 3355 Kč/t (2,36 Kč/m³), 
respektive úroveň stanovená EU.

Efektivnost provozu kolísá podle 
vývoje cen, další kritérium tvoří rozdíl 
průměrné spotřeby standardního 
paliva a CNG. Průměrná spotřeba ben-
zinu/nafty je větší než u plynu. Podíl 
na výsledku má také technika jízdy.

Nevýhody

V Česku stále ještě velmi řídká síť 
čerpacích stanic, do podzemních 
garáží je povolen vjezd jen těm 
vozidlům, která mají detekci úniku 
plynu a odvětrávání, výkon doda-
tečně upravených nepřeplňovaných 
motorů klesá o pět procent, povinné 
prohlídky a testy palivové soustavy 
i nádrží, jízdní vlastnosti vozidla 
může trochu větší hmotnost nádrží 
poněkud ovlivnit, ekonomicky 
výhodný dojezd s CNG je obvykle 
kratší, nepatrně větší jsou i náklady 
na údržbu a servis. 

Výhody

Až o 50 procent nižší náklady 
na pohonné hmoty, nulové zatížení 
silniční daní (zejména u užitkových 
vozidel), vysokooktanové palivo 
(OČ 128) má menší riziko klepání 
motoru, spalování plynu se odehrá-
vá za nižší hladiny hluku až o 15 dB 
ve snesitelnější frekvenci. Obvykle je 

CNG dominuje v džungli 
alternativních paliv
Hledání čím nahradit benzin i naftu v roli paliv pro 
motorová vozidla není ničím novým, ale v současné době 
nabývá podoby až hysterické snahy uplatnit cokoli jen 
trochu funkčního.

vozidlo vybaveno nádržemi na obě 
paliva. VW s motorem 1.4 TGI/81 kW 
a standardem 50 l benzinu + 15 kg 
plynu ujede až 1300 km.

CNG tvoří až 98 procent metanu, 
v nádržích je v plynném skupenství, je 
lehčí než vzduch, snadno větratelný, 
nejčastější slouží v městských autobu-
sech s vlastními čerpacími stanicemi 
dopravce v garážích, kde je jeho efekti-
vita jednoznačně nejvýraznější.

Městský provoz

Například Mladá Boleslav koupí pro 
dopravní podnik 21 nových autobu-
sů poháněných motory spalujícími 
stlačený zemní plyn (CNG). Jejich 
pořízení přijde na 135 milionů korun, 
předplacený servis pak na  
53 milionů. Město bude flotilu 
uvádět do provozu postupně během 
pěti let. Díky prvním jednadvaceti 
novým vozidlům dojde k výměně 
dvou třetin současného vozového 
parku – dopravní podnik disponuje 
31 autobusy, které za rok najezdí 
1,7 milionu kilometrů.

Protože kritickou slabinou rozvoje 
v Česku je absolutně nedostatečná 
infrastruktura, ocenění zaslouží ti, 
kteří usilují o rozšíření. Především 
agilní společnost Bonett. Vedle roz-
šíření vlastní sítě veřejných stanic 
vybudovala špičkové stanice pro 
dopravce působící v autobusové do-
pravě českých měst – Ostravy, Mladé 
Boleslavi, Kladna, Přerova, Liberce, 
Brna a dalších. V Česku jezdí téměř 
tisíc CNG autobusů a téměř polovina 

z nich tankuje na zařízeních doda-
ných společností Bonett. Například 
v Ostravě a v Brně vybudovala 
výkonné stanice, z nichž každá je 
schopna čerpat více než 4000 m3/h, 
což je činí největšími ve střední Ev-
ropě. Každá plní denně stovku i více 
autobusů. A Bonett vévodí trhu jako 
největší dodavatel CNG již od roku 
2015, kdy dodal 6,5 milionu m3 plynu. 
Letos hodlá investovat 170 milio-
nů korun, když třicet stanic hodlá 
do konce roku zvýšit na čtyřicet.

Příkladem velmi zdařilého 
technicky špičkového uplatnění 
motorů spalujících CNG je moderni-
zace „popelářské“ flotily španělské 
metropole. Madrid letos zařadil více 
než stovku vozidel Iveco Stralis AD 
260 S33 YPS s nástavbou Ros Roca 
o objemu 19 m3 a dvě desítky men-
ších typu AD 190 S33/P s nástavbou 
12 m3. Klíčovým prvkem jsou motory 
Iveco Cursor 8 o výkonu 243 kW se 
samočinnou převodovkou a integro-
vaným retardérem. Nádrže plynu 
mají objem 640 a 600 l o tlaku 200 
barů. Město spočetlo, že dosáhne 
eliminace 95 procent pevných částic,  
35 procent NOx, 10 procent CO2, osm 
procent hluku a náklady na palivo 
klesnou o 30 procent.

Plnicí stanice stále přibývají

V těchto dnech otevřel Bonett v ob-
chodním areálu v Čestlicích u Prahy 
první plnicí stanici vybudovanou 
ve spolupráci s obchodním řetěz-
cem, na jehož pobočkách vznikne 
ještě letos šest dalších a do plánova-
né desítky přibude zbytek v příštím 
roce. Výdejní stojany jsou součástí 
samoobslužných čerpacích stanic 
pro širokou veřejnost. Dostatečnou 
rychlost plnění (2–3 minuty!) zajišťu-
jí výkonné kompresory a zásobníky 
CNG. V platebních terminálech lze 
užívat vedle karet Bonett i klasické 
bankovní a ostatní CNG karty, v ně-
kterých případech i hotovost.
 Ondřej Horský

MAXIMÁLNÍ  
VYUŽITÍ. Plnicí stani-
ce CNG Bonett  
v Ostravě obsluhuje 
denně více než sto 
autobusů Solaris  
Urbino 12. 
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Každý klient  
je pro nás 
důležitý

  Víte, že už to bude rok, co na levém 
břehu Vltavy dodává teplo skupina 
Veolia Energie? Pojďme se podívat, jak 
převzetí společnosti od Pražské teplárenské 
probíhalo a jaké jsou první zkušenosti 
a postřehy zákazníků s novým partnerem. 

Ano, přesně před rokem do-
šlo k odkoupení společnosti 
Pražská teplárenská LPZ, ke 
vzniku nové společnosti Veo-
lia Energie Praha a postup-
nému převzetí za součinnosti 
předchozího dodavatele. 
„Příjemným překvapením pro 
nás byl postoj samotných 
zaměstnanců, kteří byli vždy 
skvěle připravení a ochotní se 
aktivně podílet na plánova-
ných změnách,“ vzpomíná 
dnes Ing. Martin Brůha, 
ředitel regionu Čechy skupiny 
Veolia Energie.  

Co je v případě převzetí 
tak velké společnosti snadné 
a co naopak náročné? Re-
lativně nejjednodušší bylo 
převzetí provozů, údržby 
a servisních prací. Náročněj-
ším úkolem bylo převedení 
v IT, účetní a personální 
oblasti. Zaměstnanci se 
museli naučit nové systémy, 
novou komunikaci a nové 
postupy práce. Většina z nich 
však změnu přijala jako nový 
vítaný impulz po letech 
stagnace. Pro některé také 
převzetí představovalo mož-
nost posunout se na novou 
pozici a další rozvoj svých 
pracovních dovedností.

FAKTURACE  
POD DVOJNÁSOBNOU  
KONTROLOU 

Od počátku bylo zřejmé, že 
největším oříškem přechodu 
bude nastavení nového faktu-
račního systému vůči zákaz-
níkům. To bylo naplánováno 
na přelom roku a předcházelo 
mu několikaměsíční testování. 
Od ledna 2017 byla fakturace 
pod novou hlavičkou úspěšně 
odstartována. Několik dalších 

měsíců však stále probí-
hala dvojitá kontrola dat. 
„Jsem rád, že vše proběhlo 
bez problémů. Vzhledem 
ke složitosti systému se 
podařilo dosáhnout minimální 
chybovosti, což považuji za 
velký úspěch. Velké díky patří 
celému týmu našich kolegů,“ 
hodnotí ředitel regionu Čechy 
úspěšné nastavení nového 
fakturačního systému. 

POZITIVNÍ OHLASY  
NA AKTIVNÍ  
ZÁKAZNICKOU PÉČI

Při podobné změně lze 
očekávat také zvýšený 

nápor hovorů na infolinku. 
Bylo tomu i v tomto přípa-
dě? „V počátcích integrace 
proběhla informační kampaň 
v regionálních periodikách 
a ta zafungovala tak dobře, 
že nárůst počtu hovorů jsme 
ani nezaznamenali,“ vysvět-
luje Martin Brůha. Připo-
meňme, že kromě infolinky 
800 800 860 mají zákazníci 
možnost získat relevantní 
informace a stáhnout řadu 
formulářů také prostřednic-
tvím internetových stránek 
a aplikace D-Line. 

Milým překvapením pak pro 
nového dodavatele tepla byly 
pozitivní reakce odběratelů 
na filozofii aktivní zákaznické 
péče. „Věříme, že zákazníci 
vnímají změnu dodavatele 
tepla jako pozitivní. Přinášíme 
nadstandardní péči a ochotu 
řešit každý technický problém 
či konkrétní situaci,“ shrnuje 
Martin Brůha.

LÉTO VE ZNAMENÍ  
OPTIMALIZACE

Po roce provozování má 
Veolia Energie Praha již de-
tailnější přehled o potřebách 
sítě a může plánovat další op-

timalizaci. Na období letních 
odstávek je proto přichystáno 
hned několik technických 
opatření na zdrojích, rozvo-
dech i předávacích stanicích. 

Klíčovou bude plánovaná 
ekologizace zdrojů tak, aby 
od roku 2020 splňovaly nové 
emisní limity. V dalších letech 
proto dojde k instalaci účin-
nějších nízkoemisních hořáků. 
V plánu je také změna počtu 
kotlů v jednotlivých zdrojích, 
aby bylo možné celoročně 
optimalizovat jejich výkon. 
V neposlední řadě pak dojde 

ke spojení některých lokalit 
v rámci sítě centrálního záso-
bování teplem, což v letních 
měsících umožní provozovat 
pouze jeden zdroj místo stá-
vajících dvou. V průběhu ně-
kolika měsíců Veolia Energie 
Praha dále plánuje dokončení 
moderního centrálního dispe-
činku pro řízení a monitorová-
ní zdrojů tepla. 

Cílem plánovaných opat-
ření je další snížení nákladů 
a ztrát v síti, což by mělo 
mít pozitivní dopad také na 
celkové náklady u koncových 
zákazníků. V letošním roce 
došlo k mírnému snížení 
cen tepla a každého pocho-
pitelně zajímá, jaký vývoj 
lze očekávat do budoucna. 
„Ceny rozhodně nemáme 
v plánu výrazněji navyšovat, 
měly by zůstat konstantní, 
a to i díky přijatým technic-
kým opatřením,“ doplňuje 
Martin Brůha. 

ZAMĚŘENO NA KLIENTA

Po úspěšném roce působení 
přichází logicky také čas na 
další rozvojové plány. „Už 
dnes máme identifikované 
 klienty a projekty, které 
budeme v příštích třech až 
pěti letech připojovat,“ uvádí 
ředitel Brůha. Z firemních 
klientů je to například Central 
Group Jeremiášova, projekt 
Wassermanova, projekt Bar-
randez-vous, Office centrum 
Triangl, Obytný areál Velesla-
vín nebo Rezidence Radimova.

„Ač se může zdát, že jsme 
jedním z dominantních do-
davatelů, tak skutečně každý 
 klient je pro nás důležitý a jsme 
připraveni s ním komunikovat, 
zpracovat alternativy a hle-
dat společná řešení. To platí 
v případě nových klientů i těch, 
kteří zvažují změnu systému,“ 
zdůrazňuje ředitel regionu.

SOUČÁSTÍ KOMUNITY

Pro novou společnost je dů-
ležitá také podpora komunit-
ního života městských částí, 
ve kterých působí. Největší 
z nich je dnes městská část 
Praha 6, se kterou Veolia  
Energie Praha aktivně 
spolupracuje na podpoře 
městem pořádaných akcí. 
„Velmi úspěšné byly napří-
klad tradiční Čarodějnice na 
Ladronce a po prázdninách 
nás pak čeká LadronkaFest. 
Obě to jsou skvělé akce pro 
patnáct až dvacet tisíc lidí, 
z nichž velkou část tvoří naši 
klienti. Věříme, že náš finanč-
ní příspěvek pomůže vytvořit 
zajímavější atmosféru a lepší 
program pro návštěvníky,“ 
shrnuje Ing. Martin Brůha. 

Veolia Energie Praha provozuje centrální zdroje Veleslavín a Juliska.

 Věříme, že zákazníci vnímají 
změnu dodavatele tepla jako 
pozitivní. Přinášíme nadstandardní 
péči a ochotu řešit každý technický 
problém či konkrétní situaci.
Ing. Martin Brůha,  
ředitel regionu Čechy skupiny Veolia Energie
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